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STENOGRAFSKI BELE[KI 

od Javnata rasprava Politikite za unapreduvawe na `ivotnata sredina 
vo Republika Makedonija, odr`ana na 26 noemvri 2009 godina 

 
 
 
 Sredbata se odr`a vo Sobranieto na Republika Makedonija, sala Boris 

Trajkovski, so po~etok vo 10,12 ~asot. 

 Sredbata ja otvori i ja vode{e gospo|a Radmila [ekerinska, pretsedatel 

na Nacionalniot sovet za evrointegracii na Republika Makedonija.  

Radmila [ekerinska: 

 Na po~etokot samo informacija okolu prevodot. I deneska }e ima prevod 

obezbeden od makedonski kako voobi~aeno i na albanski i na germanski i 

obratno taka {to kaj sekoj od vas ima po eden par na mikrofoni i slu{alki i }e 

vidite na prvite tri kanali }e go najdete jazikot koj {to odgovara. 

Sakam da ve pozdravam site i da vi posakam dobredojde na javnata 

rasprava Politikite za unapreduvawe na `ivotnata sredina vo Republika 

Makedonija organizirana od Nacionalniot sovet za evropski integracii. Jas 

nema da dol`am no sakam da objasnam zo{to ova e edinstvena javna rasprava 

koja {to ja dr`ime bez da referirame na eden zakon. Voobi~aeno dosega javnite 

raspravi se koncentriraa na eden zakon od oblasta. Dosega razgovaravme za 

Zakonot za besplatna pravna pomo{, }e razgovarame za zakonite za avtorski 

prava, zakoni od oblasta na ekonomijata, pravniot, politi~kiot sistem i 

sli~no. I vo princip javnite raspravii se odnesuvaa na konkretniot zakon i 

konkretniot tekst. Ovaa godina bea predvideni odreden broj na zakoni od 

`ivotnata sredina. Smetavme deka e dobro namesto da se koncentrirame na 

eden ili nekolku od niv da organizirame javna rasprava koja generalno }e ja 

po~ne EU debatata posvetena na temata "Za{tita na `ivotnata sredina". 

I posledniot izve{taj kako i site prethodni izve{tai na Evropskata 

komisija ni ja povtorija poznatata vistina za mnogumina od vas, no pomalku 

poznata vistina za mnogumina koi {to se politi~ari, del od mediumite ili del 

od gra|anskiot sektor, a toa e deka `ivotnata sredina e tema kade {to 

Evropskata unija otide najdaleku, no toa zna~i toa e tema kade {to Makedonija 
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}e treba da najpravi najmnogu za da dojde na nivo na standardite na Evropskata 

unija. Na ovaa tema pretpostavuvam deka nema da imame nikakvi tipi~no 

kontraverzni politi~ki pra{awa. Makedonija ne mo`e da izgubi ako 

Evropskata unija od nea bara kriteriumite za za{tita na `ivotnata sredina da 

bidat visoki. Toa e dobro za gra|anite na Makedonija, toa e dobro za nivnoto 

zdravje, toa e dobro duri i za makedonskata ekonomija ako ja naso~ime 

ekonomijata vo vistinskiot pravec.  

Me|utoa to~no e deka lesno e da se donesat zakonite, a mnogu te{ko e da 

se najdat pari, sredstva i politi~ka volja za nivno sproveduvawe. I se nadevam 

deka i dene{nata debata }e pomogne na lu|eto koi {to rabotat vo Sektorot 

po~nuvaj}i od Vladata i resornoto Ministerstvo pa se do onie koi {to od vas 

koi {to sekojdnevno se zanimavaat ili so lokalnite ekolo{ki problemi ili so 

pra{awata na ekologija vo celina }e im pomognat prvo da ja razbudime javnosta 

da stane svesna za ovie problemi i, vtoro da se zgolemi pritisokot i da se 

iznajdat i pari i politi~ka volja za da ovie ekolo{ki standardi stanat ne 

samo mrtva bukva na hartija, mrtva bukva vo makedonskite zakoni tuku 

navistina da stanat i makedonska realnost. 

Znam deka postoi opasnost debatata da bide pre{iroka, me|utoa smetajte 

deka e ova samo prva od debatite na tema `ivotna sredina koja {to }e gi 

organizira Nacionalniot sovet i po~nuvaj}i od 2010 godina koga najverojatno }e 

se donesat nekoj od zakonite koi ovaa godina ne bea zavr{eni deka vo 2010 }e 

imame i mnogu pove}e debati posveteni konkretno na nekoja od ovie temi. 

Me|utoa smetavme deka e dobro da po~neme so edna op{ta rasprava da vidime 

kade e Makedonija vo momentov, da go iskoristime izve{tajot na Evropskata 

komisija, da ka`eme koi se planovite vo Makedonija, a pretstavnicite na 

gra|anskoto op{testvo, pretstavnicite na nevladinite organizacii da ne 

potsetat koja e makedonskata realnost i taa da ne ja izumuvame vo period koga 

zboruvame za zakoni, za administracija za teoretskite ne{ta. 

Sakam da se zablagodaram na Fondacijata Fridrih Ebert koja {to e dolgo 

vreme prisutna vo Makedonija i koja {to ja znaete, me|utoa ova e najverojatno 

edna od nivnite prvi konkretni poddr{ki na temata Za{tita na `ivotna 

sredina. I im se zablagodaruvam {to go izbraa tokmu Nacionalniot sovet za 

evropski integracii da po~neme sorabotka na ovaa tema. 
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Sakam da se zablagodaram na prviot ~ovek na Fondacijata vo Makedonija 

doktor Hanc Bongartc za negovata podr{ka i za mnogu brzata reakcija koga 

spomenavme deka sakame da vodime vakva debata i deka sakame i nekoj ekspert 

od Germanija da pomogne vo ras~istuvaweto na nekoj od na{ite ekolo{ki 

dilemi. Blagodarej}i vi na prisustvoto imame navistina i reprezentativen 

sostav od organizaciite koi {to se zanimavaat so `ivotna sredina so nejzinata 

za{tita. Da se zablagodaram na Fondacijata Fridrih Ebert i }e mu dadam zbor 

na direktorot na Fondacijata, povelete. 

Hanc Bongartc: 

Blagodarnosta {to mi ja upati Radmila ja vozvra}am. Dva meseca sum vo 

ovaa zemja i mo`am samo da ka`am blagodaram. Ima  mnogu raboti koi mo`eme 

zaedni~ki da gi re{avame. Jas sekoga{ zboruvam angliski i sega imam malku 

problem da zboruvam germanski. 

Po~ituvan gospodine ministre, se raduvam {to najdovte vreme da dojdete, 

draga Radmila, draga Silvana. Ona {to vie se obiduvate ovde da pravite e 

prekrasna rabota i Fondacijata Fridrih Ebert e na va{a strana. Se raduvam 

{to moite prijateli od nevladiniot sektor se tuka bidej}i potrebni ni se 

mo`nosti koga nevladinite organizacii, politi~kite organizacii }e se 

sostanat i }e zboruvaat za ovie temi. Mnogu se raduvam {to vo ova kuso vreme 

Radmila go ka`a {to mo`ev da go dobijam gospodinot Ralf Bergman da dojde 

ovde vo Makedonija za da ni gi pretstavi svoite iskustva, vizii i da gi 

diskutira so vas. Raus e portparol na Partijata Espede vo Pokrainskoto 

Sobranie na Saksonija Anhalt. Toa e edna od pokrainite vo Germanija koja 

pripa|a{e porano na porane{nata Germanska Demokratska Republika kade 

ima{e zagadena industrija vo toj region. Se nadevam deka vo idnina }e 

ostaneme vo kontakt. Mojata ideja za sorabotka e deka ni e potrebna vizija kako 

sakame da `iveeme kako treba da izgleda na{ata idnina i zatoa treba da 

imame razbirawe deka toa treba da bide orientirano kon eden proces e ne kon 

poedine~ni aktivnosti. Zatoa ni e potrebna strategija. I, bi sakal da istaknam 

deka Fondacijata Fridrih Ebert e na va{a strana, obratete ni se. 

Draga Radmila va{iot Nacionalen sovet e na{ partner i sekoga{ treba 

da rabotime na sorabotkata pome|u gra|anskiot sektor i politikata i ~esto 
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pati treba i kompromis da vlezeme i da gi sprovedeme tie kompromisi. Bi 

sakal povtorno da se zablagodaram i da ostaneme vo kontakt.  

Radmila [ekerinska: 

Blagodaram Hajnc. Ova vetuvawe za poddr{ka }e go zememe zdravo za 

gotovo i }e ja iskoristime {ansata za idna sorabotka so Fondacijata Fridrih 

Hebert. Voedno dozvolete mi da se zablagodaram i na ministerot za `ivotna 

sredina i prostorno planirawe gospodinot Nexat Jakupi so koj {to ja 

dogovorivme dene{nava javna debata. Da se zablagodaram za toa {to vedna{ 

be{e raspolo`en da go prifati u~estvoto da izvr{i prezentacija na 

programata na Ministerstvoto i programata na Vladata vo ovaa oblast. 

Vladata e eden od glavnite faktori koj odlu~uva ne samo za politikite tuku i 

za finansiskite sredstva koi {to }e odat vo ovaa oblast. Vladata e onaa koja 

{to pod svoja kapa gi ima inspektoratite i celokupnata administracija koja 

{to e zadol`ena da ja sledi implementacijata na ovaa tema. ]e go zamolam 

gospodinot minister da izleze so prezentacija koi se najgolemite predizvici 

vo implementirawe na ovie politiki za unapreduvawe na `ivotnata sredina, 

kade smeta deka }e ne ~ekaat najgolemite problemi i na koj na~in }e se 

spravime so ovie problemi. 

Povelete gospodine minister. 

Nexat Jakupi: 

Po~ituvani dami i gospoda, 

Dozvolete mi svoeto obra}awe da go zapo~nam so konstatacija deka 

edinstven na~in za dolgotraen ekonomski napredok na edna dr`ava e 

povrzuvawe na ekonomskiot i socijalniot razvoj so za{titata i unpreduvaweto 

na `ivotnata sredina. Ova e vozmo`no samo so vospostavuvawe na ramnopravno 

partnerstvo koe gi vklu~uva nacionalnite i lokalnite vlasti, kako i nau~niot, 

nevladiniot i klu~nite ekonomski sektori na op{testvoto preku 

implementirawe na me|unarodni dogovori so koi }e se {titi celovitosta na 

`ivotnata sredina i razvojot. Stremej}i se kon odr`liv ekonomski razvoj 

Makedonija se soo~uva so predizvikot na balansirawe na reformskite 

aktivnosti od koi nekoi se silno vodeni od me|unarodnite ramki i razvojni 

partneri. Postignuvawe na ~lenstvo vo Evropskata unija i NATO e strate{ka i 

politi~ka cel na zemjata koja e {iroko podr`ana od site ~lenovi vo 
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op{testvoto. Procesot na pribli`uvawe kon Evropskata unija nametna 

zna~itelni barawa od Republika Makedonija vo oblasta na `ivotnata sredina 

ne samo vo pogled na finansiraweto tuku i vo smisla na podobruvaweto na 

kapacitetite i zajaknuvawe na instituciite na centralno i lokalno nivo. Vo 

toj proces Republika Makedonija se stremi kon sproveduvawe na novata 

zakonska regulativa, definiraweto postavuvaweto i re{avaweto na 

problemite vo oblasta na `ivotnata sredina, so osoben akcent na upravuvawe 

so otpad i vodi. 

Ova samoto po sebe potvrduva deka Republika Makedonija se dvi`i i vo 

pravilna nasoka pri realizacija na strate{kata opredelba za ~lenstvo vo 

Evropskata unija i vospostavuvawe odr`liv razvoj na dr`avata. Vo taa smisla 

vo izminatiot period nacionalnite i lokalnite vlasti aktivno rabotea na 

obezbeduvawe na potrebata zakonska i strate{ka ramka koi vo soglasnost so 

preporakite na Evropskata unija treba da preminat vo faza na implementacija. 

Ovoj proces nametnuva zna~itelni barawa vo pogled na finansiraweto no i 

zajaknuvawe na nacionalnite kapaciteti na site nivoa. Spored toa 

razvivaweto i implementacijata na politikite vo `ivotnata sredina vo 

Republika Makedonija e zasnovano na slednite celi: prodol`uvawe vo 

procesot na pribli`uvawe kon politikite na Evropskata unija vo oblasta na 

`ivotnata sredina, kon osnovnoto zakonodavstvo i kon konkretnite barawa {to 

proizleguvaat od direktivite na Evropskata unija. Ovoj proces e vo finalna 

faza na implementacija preku donesuvawe na podzakonskite akti i preku 

naso~uvawe na vnimanieto kon slednata va`na faza koja {to se odnesuva na 

nivnata implementacija. Ovozmo`uvawe na integrirawe na politikata za 

za{tita na `ivotnata sredina vo ostanatite sektorski politiki kako sredstvo 

za podobruvawe na procesot na odlu~uvawe, vklu~uvaj}i gi i ostvaruvawe 

balans me|u ekonomskata efikasnost i efikasnosta na za{tita na `ivotnata 

sredina preku koncentrirawe pome|u drugoto na mo`nostite {to gi nudat 

ekonomskite instrumenti. 

Vospostavuvawe na administrativni strukturi potrebni za obezbeduvawe 

na efikasno upravuvawe so `ivotnata sredina. Ovaa cel se odnesuva na novite 

nadle`nosti na lokalnata samouprava vo procesot na decentralizacija i 

posvetuva osobeno vnimanie na soodvetnata podelba na nadle`nostite i 
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odgovornostite. Isto taka akcent treba da se stavi i na voveduvaweto na drugi 

nacionalni i lokalni ili regionalni ili lokalni strukturi so koja {to 

Republika Makedonija }e se podgotvi za celosno iskoristuvawe na fondovite 

od Evropskata unija. Ova osobeno osobeno se odnesuva na regionalnoto 

upravuvawe so cvrst otpad i upravuvawe so vodite na osnova na re~en sliv. 

Obezbeduvawe na platforma za efikasna implementacija i sproveduvawe na 

barawata za za{tita na `ivotnata sredina preku zajaknuvawe na kapacitetite 

za efikasno upravuvawe so `ivotnata sredina na site nivoa na upravuvawe a 

preku obezbeduvawe na bliska sorabotka pome|u nadle`nite organi na 

horizontalno i na vertikalno nivo. Pritoa poseben akcent se stava na 

lokalnata samouprava i potrebata za obezbeduvawe na prakti~ni nasoki za 

na~inot na upravuvawe so nivnite nadle`nosti vo domenot na `ivotnata 

sredina so {to tie }e se poddr`at vo nastojuvawata za prakti~na 

implementacija na zakonskata regulativa i za obezbeduvaweto na podobri 

uslovi vo sferata na `ivotnata sredina. 

Pottiknuvawe na industrijata, davatelite na uslugi i drugite subjekti vo 

oblasta na `ivotnata sredina kon pogolema odgovornost za za{tita na 

`ivotnata sredina, vospostavuvawe na ekolo{ki odr`liv pristap preku 

integrirawe na aspektite na za{titata na `ivotnata sredina vo aktivnostite 

na razli~nite sektori vodej}i  gri`a istovremeno za socijalnite potrebi i za 

zalo`bite za ekonomski rast na dr`avata. Re{avawe na va`nite ekolo{ki 

problemi koi se od nacionalno zna~ewe, pritoa se vode{e smetka deka 

postavuvaweto na prioritetite treba da bide vo soglasnost so nacionalnite 

finansiski i ekonomski ograni~uvawa. Zgolemuvawe na stepenot na 

ispolnuvawe na obvrskite od regionalnite i globalnite dogovori vo oblasta na 

`ivotnata sredina ~ija {to strana e Republika Makedonija {to podrazbira i 

aktivno vklu~uvawe vo me|unarodnite sistemi za za{tita na `ivotnata 

sredina. I na kraj no ne pomalku va`no da se zgolemi stepenot na kapitalnite 

investicii vo `ivotnata sredina. 

Bi sakal da istaknam deka Sektorot za `ivotnata sredina soglasno 

napravenite procenki vo strate{kite dokumenti }e bara obezbeduvawe na 

zna~itelni finansiski sredstva kako od nacionalnite donatorskite no i od 

sredstvata na me|unarodnite finansiski institucii. Vo taa smisla procenkite 
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uka`uvaat deka godi{nite investicii treba da se zgolemat za nekolku pati od 

sega{noto nivo vo narednite godini kako bi se postignal planiraniot obem na 

investiciite vo `ivotnata sredina koj bi korespondiral so pribli`no 3% od 

bruto nacionalniot dohod a se vo nasoka na ispolnuvawe na standardite na 

Evropskata unija vo oblastite i upravuvawe so vodi, integrirano upravuvawe 

so otpad, namaluvawe na zagaduvaweto na vozduhot,  za{tita na prirodata, 

integrirano spre~uvawe i kontrola na zagaduvaweto i klimatskite promeni. 

Identifikuvawe na mo`nite izvori za finansirawe na investicionite 

proekti izgradba ili rekonstrukcija na kapitalni infrastrukturni sistemi za 

za{tita na `ivotnata sredina osobeno vo Sektorot otpad i vodi kako i pomo{ 

vo procesot na vospostavuvawe na decentraliziran sistem za upravuvawe so 

proekti i zajaknuvawe na institucionalnite kapaciteti za podgotovka i 

sproveduvawe na proektite. Izgradbata i rekonstrukcija na infrastrukturnite 

sistemi za za{tita na `ivotnata sredina se sekako visoko na skaliloto na 

prioritetite vo `ivotnata sredina osobeno sistemite za vodosnabduvawe, 

kanalizacioni mre`i, kolektorski sistemi i pre~istitelni stanici za tretman 

na otpad i vodi. Regionalnite deponii za komunalen otpad, deponiite za 

poseben vid na otpad, industriskiot otpad, oprema koja sodr`i polihlorirani 

____, stari akumulatori, gumi i sli~no. Republika Makedonija kako dr`ava so 

kandidatski status i so preporaka za pregovori za polnopravno ~lenstvo vo 

Evropskata unija svojot razvoj go temeli vrz osnova na po~ituvawe na nejzinite 

prioriteti. Klimatskite promeni se eden od 4-te najglavni prioriteti na 

Evropskata unija koja pred sebe ja ima postaveno ulogata na predvodnik na 

me|unarodnite pregovori za postignuvawe politi~ki dogovor za prevzemawe 

akcii za namaluvawe i adaptirawe kon klimatskite promeni. Vo ramkite na 

svoite mo`nosti i status vo ramkite na konvencijata na{ata dr`ava 

pridonesuva kon realizirawe na tie zalo`bi, Evropskata unija i 

me|unarodnata zaednica. Zalo`ba na Vladata na Republika Makedonija e 

postavuvawe na pra{aweto za klimatskite promeni na vistinskoto mesto vo 

politi~kata agenda i nivno inkorporirawe vo generalnata strategija za 

planirawe i razvoj na dr`avata so cel namaluvawe na porastot na emisiite 

preku integrirawe na merki za namaluvawe na emisiite vo razvojnite planovi 

na dr`avata. Zalo`bata na Vladata e vgraduvawe na preporakite od 
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izve{taite za klimatski promeni. Vo ostanatite strate{ki planski dokumenti 

na dr`avno nivo kako nacionalnata strategija za odr`liv razvoj, strategijata 

za otpad i drugo. Na{a preporaka e sledewe na zaklu~ocite i preporakite pri 

razvojot na dokumentite od oblastite za planirawe na prostorot, energetikata, 

zemjodelieto, {umarstvoto itn.  

/ES   02/1.- 
Nexat Jakupi : (Prodol`enie) 

Osoben predizvik na Republika Makedonija }e bide periodot  posle 

istekot na prviot period na obvrski  spored protokolot na Kjoto koj }e treba 

koga }e treba da se prezemat zasileni aktivnosti za namaluvawe na 

klimatskite promeni koj }e treba da se izbalansiraat so potencijalot za 

namaluvawe na dr`avata i udelot na takvite aktivnosti vo bruto doma}niot 

proizvod.  

Dozvolete mi na samiot kraj da vi se zablagodaram za mo`nosta da vi se 

obratam so nade` deka javnite raspravi od vakov vid }e prodlo`at da se 

organiziraat se so cel na razmena na informacii me|u site koi se i treba da 

bodat aktivno vklu~eni vo kreiraweto i  implementacija na politikite vo 

oblasta na `ivotnata sredina. Blagodaram. 

Radmila [ekerinska:   

 Blagodaram gospodine minister. 

 Pred da mu dadam zbor na na{iot dene{en ekspert vo debata samo da ve 

informiram deka na mestata kade {to sedite ima  i prijavi za diskusija 

bidej}i i golem del od vas i li~no ne gi poznavam }e ve zamolam site onie koi 

sakaat da u~estuvaat vo debatata da gi dostavat do slu`bite ovie prijavi za 

diskusii za da ponatamu koga }e ja otvorime debatata da odi toj proces brzo. 

 Dozvolete  vo ima na site vas da mu posakam dobredojde na gospodinot 

Ralf Bergman politi~ki spiker od pra{awata za `ivotnata sredina vo 

federalnata dr`ava Sakosonija Anhalt vo Sojuzna Republika Germanija, da se 

zablagodarime {to deneska e ovde so nas i da go pokanime niz edna 

prezentacija da go ka`e svojot  pogled tokmu od aspekt tokmu na edna dr`ava 

dela od Sojuznata dr`ava Germanija koja  {to trebalo da napravi mnogu 

promeni i da napravi golem broj na investicii vo delot na `ivotna sredina, 
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koi treba da bidat na{ite o~ekuvawa, koi treba da bidat na{ite politiki, koi 

se problemite  na koi morame da bideme podgotveni. 

 Gospodine Bergman, povelete. 

Ralf Bergman:  

 Gospo|o pretsedatelke, gospodine ministre, kolegi pratenici, dragi 

gosti, se raduvam {to mo`am da prisustuvam na ovaa debata i za men kako 

politi~ar na edna pokraina vo Germanija e navistina ~est {to mo`am da bidam 

kaj vas. Mnogu me raduva {to sum tuka i ova }e bide prva sredba. Ve}e imavme 

neformalna sredba so zdru`enija od nevladiniot sektor.  

Sega bi sakal da ka`am {to }e zboruvam. ]e se otka`am od 

prezenataciite vo foliite, foliite gi imate pred sebe i prevedeni. Zatoa 

dokumentite, materijalite {to gi  podgotvi fonadacija Fridrih Ebert, na koi 

im blagodaram za toa, }e im ovozmo`am da dobiete informacii. 

Prvo, }e se prestavam }e ka`am malku ne{to za pokrainata od koja 

doa|am, a potoa }e preminam na politi~ki pra{awa i na ona {to za mene e bitno 

bez mnogu da zboruvam, bi sakal da diskutirame zaedni~ki bidej}i smetam deka 

za mene se od posebno zna~ewe va{ite pra{awa i deka mo`ebi odgovorite {to 

mo`am da vi gi dadam koi proizleguvaat od moeto deset godi{no iskustvo }e vi 

bidat od pomo{. 

Inaku za sebe bi sakal da ka`am roden sum 1962 godina vo Dortmund vo 

Zapadna Gremanija i bi sakal  da ka`am deka 1993 godina po obedinuvaweto 

zaminav vo isto~niot del na Germanija i zatoa gi poznavam dvete strani na 

Germanija mo{ne dobro. Podocna }e zboruvam za ovoj apsekt koga }e zboruvam  za 

razvojot od ekolo{ki aspekt. Li~no zapo~nav za temi povrzani za `ivotnata 

sredina koga imav 16  godini, koga vo blizina na moeto u~ili{te treba{e da se 

izgradi ulica koja nie so seta sila spre~ivme da se izgradi bidej}i toa be{e 

ekolo{ki za{titena sredina. I ne  be{e izgradena ulica bidej}i toa za mene 

be{e odlu~uva~ka to~ka da se re{am da studiram biologija vo gradot Bohum. Po 

studiite rabotev vo in`inersko biro koe se zanimava{e glavno so izgotvuvawe 

na studii od ekolo{ki karakter od ve{ta~ewa za ekolo{ki temi i taka se 

zanimavav so ova tema mnogu odamna. 1993 godina zaminav vo Anhalt Saksonija 

vo novite Ukraini zanimavaj}i se istata akcija, a potoa se odlu~iv da se 

zanimavam  so politika na lokalno nivo. Jas sum gradona~alnik na edna mnogu 
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mala op{tina so 1200 `iteli, ~len sum na okru`niot Parlament i pred nekolku 

godini sum ~len na pokrainskiot Parlament  vo Saksonija Anhalt. Politikite 

na ovie tri nivoa mnogu dobro gi poznavam i za mene e toa mnogu bitno bidej}i 

na razli~nite nivoa se realizira politikata ili se implementira politikata 

i toa za mene e mo{nie interesno iskustvo  i mi be{e od golema pomo{. Kako 

dopolnitelna aktivnost so koja se zanimavam e mojata nastavna dejnost, 

predava~ sum na fakultetot za ekolo{ki pra{awa. [to se odnesuva do 

Saksonija Anhalt bi sakal da ka`am deka vo momentot imame 2,3 milioni 

`iteli, imame  mnogu proekti od infrastrukturen karakter, podocna }e 

zboruvam za niv  koga }e zboruvam za ekolo{kite temi. Imame  eden problem vo 

Anhalt koj ne sakam da go premol~am i mislam deka Makedonija e interesna 

zemja no go nema toj problem, a toa e problemot so demografskiot razvoj. Vo 

severniot del na Sakosonija Anhalt vo momentot e vo fokusot na demografite 

bidej}i e region kade najmnogu staree naselenieto. Vo prosek na{eto op{testvo 

vo ovoj del na zemjata e mnogu staro, a dobro  obrazuvani mladi `eni odat vo 

drugi regioni za da rabotat tamu dodeka ako mo`am taka da ka`am pomalku 

obrazovanite  da ne re~am poglupavite ma`i ostanuvaat vo taa pokraina, toa e 

problemot i ovoj problem se pove}e se izrazuva. Taka {to vo slednite godini 

}e dobieme odnos {to na 100 ma`i }e imame 80 `eni. Toa  }e bide golem 

problem. Drug problem e celoto naselenie po broj na `iteli pomalo. Ako 

zboruvame na temata kanalizacija vo ruralniot del diskutirame za toa dali da 

zatvorime celi  kanalizacioni sistemi bidej}i tamu ve}e ne `iveat lu|e toa 

zavisi od demografskiot razvoj. Zna~i od demografijata proizleguvaat 

ekolo{ki problemi ili problemi povrzni so `ivotnata sredina. Toa sakav  

samo patem da go spomen. [to se odnesuva do Saksonija Anhalt  situacijata vo 

po~etokot na devedesetite koga dojdov be{e takva {to mo`e malku da se 

sporedi vo  sostojbata vo Makedonija. Koga dojdov vo toa ovaa pokraina 1990 

godina toa be{e vremeto na obedinuvaweto  i potoa  vo toj period ne bevme 

voop{to orientirani po tie pra{awa moravme nabrzina od nula da po~neme i 

vedna{  moravme da zapo~neme so ovie pra{awa bidej}i Zapadna Germanija 

ve}e be{e ~len na evropskata liga i ve}e se prilagodi  vo odnos na ovie 

pra{awa, vo Isto~na Germanija voop{to ne. Administracijata be{e bez 

orientacija bidej}i se bea  navistina novi zakoni. Zatoa moja zada~a be{e vo 
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toa vreme iako nemav golemo iskustvo toga{ da ja sovetuvam adminstracijata vo 

toj pogled. Toa  e edno od moite te`i{ni to~ki vo mojata, a toa  sproveduvaweto 

na postapkite za da se dobijat odobrenija za indistriski objekti, za 

infarstruktura, na primer za gradewe na avtopati{ta ili dozvoli za gradewe 

na  objekti za dobivawe na regenerativna energija, za  biomasa itn. Seto toa  

spored EU direktivata e ne{to {to podle`i za da se dobie odobrenie za koe 

jas pi{uvam ve{ta~ewa  i toa e edna od moite glavni aktivnosti so koja se 

zanimavam me|u drugoto kako politi~ar. Seto ova go pravi interesno koga 

zapo~nav so svojata proefesionalna aktivnost vo u~ili{tata vo Germanija,  

treba{e da se  izgotvat vakvi studii. Vo toa vreme se ~uvstvuvav kako slikar 

koj treba da go napravi posledniot poteg  bidej}i se be{e napraveno, bidej}i 

tehni~kiot del be{e gotov, investicijata be{e gotova i nie zelenata boja 

treba{e da ja  napravime na seto toa. Toga{  investitorite odea kaj planerite 

za `ivotna sredina bidej}i znaeja bidej}i vo vakvi slu~ai da se dobie dozvola 

vo odnos na `ivotnata sredina e ne{to {to e najte{ko {to mo`e  da dobijat 

investiciite. Zna~i zna~eweto na kolegite od mojot sektor, zna~eweto na 

`ivotnata sredina vo Germanija se stekna so golemo zna~ewe, zna~i nie sme tie 

lu|eto  koi se pra{uvame koga treba nekoj proekt da se odobri ili ne. Zna~i, 

toa e ne{to so {to i vie }e se soo~ite. Koga stanuva zbor stopanski objekti 

ekonomijata e ~esto pati posilna otkolku `ivotnata sredina, ~esto pati gi 

sproveduva svoite idei. Me|utoa ednakvosta na oru`jata ne e sekoga{ sto 

procentno dadeno, me|utoa politi~ka rabota e  toa da se stori, da se stori 

ednakvost na oru`jata i toa go pravam vo mojot pokrainski Parlament i se 

obiduvame vo smisla na za{tita na `ivotnata sredina da napravime mnogu i 

tuka pomaga mnogu evropskoto zakonodavstvo, bidej}i toa e mo{ne restriktivno. 

Bitno e {to Parlamentite i akterite od ekonomijata i od site drugi da bidat 

sou~esnici vo toj proces za da mo`e toj da funkcionira. Bi mo`el da navedam 

mnogu dobri primeri no mo`am da navedam i lo{i primeri so koi bi zavr{il, 

me|utoa toa e problemot so koj treba da se borat zdru`enijata za za{tita na 

`ivotna sredina.  

Vo mnogu oblasti, vo socijalnite oblasti nao|ame lu|e koi se gri`at za 

ovie temi. @ivotnata sredina ne e samo eden sektor so koj mora da se zanimava 

tuku pove}e. Zatoa jasno ni stanuva deka `ivotnata sredina e navistina na{ata 
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`ivotna sredina i deka ako sakameda sozdavame ekonomija  vo taa `ivotna 

sredina morame i da ja  ~uvame i da se nadovrzam na zborovite na ministerot vo 

odnos na za{tita na  klimata. Ve}e vremeto e dojdeno 5 do 12 duri i pove}e i 

Evropskata Unija i SAD govorat  za zgolemuvawe na maksimalnata temperatura 

za dva stepeni. Spored moe mislewe e pogolemo naka~uvaweto na 

temperaturata bidej}i vo odnos na zagaduvaweto na `ivotnata sredina ve}e ne 

sme oti{le mnogu daleku. Sega  morame da storime itni ~ekori za da mo`eme da 

spravime na tie golemi emisii na CO2 koi imaat posledici vrz klimata.  

Kako voved mislam deka ova be{e dovolno. Me interesira da vidam kakvi 

pra{awa imate da mi postavite za da  znam {to posebno ve interesira  vo 

oblasta na `ivotnata sredina, na primer obnovlivi energii, temata tretman na 

otpad, biodiverizitet itn. Vi blagodaram. Tolku od moja  strana. 

Radmila [ekerinska:  

 Prodol`uvame so komentar na potpretsedatelot na Nacionalniot sovet 

za evrointegracija gospo|ata Boneva, a potoa  za diskusija se javi  Joti 

Popovski od ekolo{koto biro. 

Silvana Boneva:  

 Blagodaram pretsedatelke, dobar den na site, dobrodojdovte na na{ite 

po~ituvani gosti. Zadovolstvo mi e {to mo`am da gi pozdravam i 

pretstavnicite od nevladiniot sektor  i od drugite me|unarodno organizacii.  

Prekrasna e ovaa na{a dene{na zaedni~ka sredba, da razgovarame za 

ne{to {to e od isklu~itelna va`nost za site gra|ani vo Republika Makedonija  

i vklu~itelno i Republika Makedonija ne mo`e da bide otse~eno i izolirano 

ostrovo od celata zemjina topka, od site lu|e na svetot koj {to treba da 

pridonesat da imame zdrava `ivotna sredina. Toa e eden povrzan  sistem i vo 

toj povrzan sistem sekoj e edna mala alka koj  pridonesuva za toa dali }e imame 

zdrava `ivotna sredina koja {to od druga strana pak se reflektira vrz 

zdravjeto, vrz opstanokot na op{testvoto. Ako nemame zdrava populacija, ako 

nemame mladi lu|e koi {to }e bidat zdravo potomstvo, ne mo`eme da ja gradime 

ekonomijata nitu pak mo`eme da sozdavame idnina. 

Jas }e po~nam ottuka, edno e toa {to go pravi zakonodavniot dom, edno e 

toa {to pravime da go usoglasime na{eto zakonodavstvo so zakonodavstvoto na 

Evropskata Unija, toa e so vo red. Vo red e toa {to treba da ima pari izvr{nata 
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vlast i treba da sozdade uslovi da se implementiraat zakonite, inspekciite 

da si ja brkaat rabotata  i onie koi {to go kr{at zakonot i onie koi ja 

zagaduvaat `ivotnata sredina strogo da gi kaznuvaat i na toj na~in da se podiga 

svesta. Me|utoa mislam deka toa  e premalku i zatoa se raduvam na ovaa na{a 

dene{na tribina zatoa {to mnogu pove}e }e treba da se zboruva na taa tema za 

da mo`e da se jakne svesta na site  gra|ani vo ovaa zemja, po~nuvaj}i od decata 

vo gradinkata, preku osnovnoto obrazovanie, srednoto obrazovanie zavr{uvaj}i 

ne samo do lu|eto koi {to prodol`uvat  posle srednoto obrazovanie da u~at, 

tuku toa e proces koj {to kontinuirano te~e vo tekot na  celiot `ivot. I tuka se 

navladinite organizacii koi {to ista taka treba da pomagaat za jaknewe na 

svesta na gra|anite za toa {to zna~i zdrava `ivotna sredina.   

Do skoro vo Republika Makedonija  ima{e deka Makedonija ne e 

industriska zemja, pa zaradi toa ne e zagadena na{ata `ivotna sredina i 

mo`eme da bideme mirni, deka ne e zagrozeno zdravjeto na na{ite gra|ani. No 

dali e taka? Jas doa|am od eden zemjodelski region pove}e otkolku 

industriski, strumi~kiot region, i znam mnogu slu~ai na truewe na lu|e koj go 

dobija kako rezultat na koristewe na sredstva za za{tita, nekontrolirano 

koristewe. Znam  ima mnogu delovi  od strumi~kiot region kade {to po~vata e 

zagadena od pesticidi i toa ne e proces koj {to vo edna godina is~eznuva tuku 

se multiplicira sekoja godina. Tragite od toa zagaduvawe gi konsumiraat 

normalno lu|eto i toa vlijae na nivnoto zdravje i ottamu mnogu treba da 

rabotat i Ministerstvoto za za{tita na `ivotnata sredina i Ministerstvoto 

za zemjodelie preku nivnite inspekcii  i preku vospostavuvawe na  eden 

odr`liv sistem na kontinuirana edukacija na zemjodelcite pred se za 

koristewe na sredstvata za za{tita za da mo`e da znaat deka ne va`no da 

isturat u{te deset pati pove}e litri za da izumrat site {tetnici tuku treba 

da znaat deka so toa se trujat i sebe i lu|eto i deka ne go za~uvuvaat 

proizvodot, tuku naprotiv pravat proizvod koj {to e  {teten za site i jas 

veruvam deka vo Evropskata Unija imaj}i gi strogite kontroli i nie {to treba 

ve}e da go napravime, treba da se implementira so na{ite zakoni, stroga 

proverka na sodr`inata na raznite otrovi koi {to ne treba da bidat prisutni 

vo hranata koja {to ja konsumiraat gra|anite na ovaa zemja i ottamu na toj na~in 
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}e ja za~uvame zdrava na{ata populacija, me|utoa  za da go napravime toa ne e 

potreben ednostran pristap tuku bukvalno sestran pristap.  

EP - 03/1. 

Silvana Boneva: 

 Za{tita i na vodite i na po~vata i na vozduhot, me|utoa i jaknewe na 

svesta za da ne se uni{tuvaat {umite i ottamu }e se osvrnam i na pra{aweto na 

globalnoto zatopluvawe, na klimatskite promeni, na obvrskata koja {to ja 

imame prevzemeno so potpi{uvaweto na Protokolot od Kjoto, zna~i nie 

potpi{uvame, ratifikuvame mnogu konvencii, dogovori, no {to e toa {to stiga 

do obi~niot gra|anin i dali mu go preveduvame na jazikot koj {to za nego e 

razbirliv i prifatliv. Ottuka, mojot apel }e bide i do nevladinite 

organizacii, do Ministerstvoto za `ivotna sredina i do Ministerstvoto za 

zemjodelie, mnogu pove}e na teren so lu|eto koi {to direktno se vklu~eni vo 

procesot na proizvodstvo ne samo vo proizvodstvo vo industrijata, 

proizvodstvo vo zemjodelieto, zna~i vo site sferi, da znaat {to zna~i eden 

~ekor po gre{ka napraven, kakvi reprekusii ima toa po `ivotnata sredina i po 

zdravjeto i vrz niv samite. Jas sum ubedena deka otsustvuva svesnost kaj 

gra|anite i ottamu mnogu pati ni se slu~uva izlivawe na razni otrovi vo 

na{ite reki, izumirawe na `iviot svet vo niv i veruvam deka edno e mislata 

vodilka koja {to gi vodi biznismenite i nekoi koi {to rabotat samo za da 

dobijat profit ne vodej}i smetka pritoa kakva {teta pravat na site okolu sebe, 

no dokolku pove}e, sekoj den se pove}e i pove}e e prisutna takvata tema vo 

op{testvoto, dokolku se zboruva vo u~ili{tata, se zboruva preku nevladinite 

organizacii i razni tribini, vo mediumite kontinuirano, toga{ site }e stanat 

svesni deka i nivniot `ivot i nivnoto zdravje i opstanokot na planetata Zemja 

generalno zemeno zavisi od nivnoto odnesuvawe, od odnesuvaweto na sekoj 

poedinec. Zatoa u{te edna{ iskrena blagodarnost za site {to se denes tuka, 

mislam deka ima mnogu {to da ~ueme od pretstavnicite na nevladiniot sektor, 

od pretstavnicite na izvr{nata vlast i da mo`e i nie da se najdeme sebe kako 

zakonodaven dom {to e toa {to treba da go pravime, ne samo na usoglasuvawe na 

na{eto zakonodavstvo so zakonodavstvoto na Evropskata unija samo kako 

tehni~ko rabotewe, tuku da ja vidime su{tinata, da go vidime problemot i da 

vidime {to e toa {to nie mo`eme da pomogneme, {to mo`e da pomogne 
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izvr{nata vlast, a {to mo`e vrz sebe da si ja prezeme del obvrskata 

nevladiniot sektor. U{te edna{ blagodaram na site u~esnici i veruvam deka 

}e imame plodna rasprava. 

Radmila [ekerinska:  

 Blagodaram. 

 Joti Popvski od ekolo{koto biro, }e ve povikam tuka na govornicata da 

izlezete za da mo`at i kamerite da sledat, a potoa Skender Buzaku. 

Joti Popovski:  

 Prvo sakam da vi se zablagodaram za pokanata {to ja dobivme da 

u~estvuvame na ovoj sobir koj otvoreno da vi ka`am deka sum go ~ekal poodamna 

eden vakov sobir da imame me|u evropski pretstavnici i Makedonija. Nema da 

zboruvam za politika ni{to bidej}i ne se razbiram, }e zboruvam samo za 

ekolo{ka tehnolo{ka problematika koja mislam deka e osnova za re{avawe na 

ovie problemi sporni ne samo za Makedonija tuku i za celiot svet.  

 Prvo da se pretstavam, jas sum od Ekolo{ko biro Skopje osnivano 1993 

godina i zaboraviv da ka`am deka i vo imeto na na{iot partner Intermond se 

zablagodaruvame za ovaa pokana. 

 Rekov, na ovaa problematika rabotam u{te od 1982 godina i isto taka 

imam magistarski studii zavr{eno vo Belgrad za ovaa problematika zna~i za 

ekolo{ka tehnologija i od 1982 godina intezivno rabotam na problematikata na 

za{tita na ~ovekovata okolina. Tie raboti {to gi ka`a gospodinot od 

Saksonija, Ralf Bergman, i nie gi po~navme mnogu poodamna i mo`am da ka`am i 

na evropejcite i na nivnite pretstavnici deka vo Makedonija ima i teoretski i 

prakti~ni stru~waci koi mo`at da gi re{avaat problemite, samo 

siroma{tijata ne pravi da ostanuvame ne{to nazad od Zapadot. Raboteweto vo 

Alkaloid od 1982 godina koga go osnivav prvoto oddelenie za ekolo{ki 

tehnologii, mi poka`a slednoto deka raboteweto na ovaa problematika ne nosi 

samo ekolo{ka za{tita, tuku nosi i ekonomska za{teda. Mnogu primeri od 

fabrikite od Alkoloid se poka`aa deka toa e taka. Isto taka, 1982 godina 

blagodarenie na razbiraweto na toga{noto rakovodstvo na Alkaloid jas po~nav 

istra`uvawa na nov tip na biofilter za pro~istuvawe na otpadni vodi. I go 

rabotev 1982 do 1986 godina i dobiv prili~no dobri rezultati na toj 

biofilter so otpadnite vodi so ekstracija na Alkaloid i otpadnite vodi od 
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Pivara. Nemav prilika do 1998 godina da izgradam nikakva stanica se znae 

za{to,se nema poverenie vo inovatorite, nema ni sponzorstva itn, dodeka 1998 

godina izgradiv prva pro~istitelna stanica koja raboti po moja tehnologija vo 

Kondovo kaj Islamskiot fakultet i mo`am da ve obavestam do den denes taa 

stanica raboti besprekorno, bez da ima potro{eno nieden kolovat ~as 

elektri~na energija i od 2001 godina nikoj ne ja odr`uva taa stanica. E sega, 

za{to go ka`uvam toa, do sega zaedno so Intermond firmata kade {to gi 

gradime tie stanici imame izgradeno i montirano stanici na tri kontinenti 

ili vo 13 zemji. U{te edna{ }e ka`am, zo{to go ka`uvam toa, ovie stanici {to 

gi imame montirano, ako napravime eden bilans za edna godina stanicite do 

sega {to gi imame montirano za{teduvaat nad milion kolovat ~asovi i 

za{teduva 1500 toni godi{no SO2, zna~i ne se isfrla SO2 vo atmosferata.  

Tuka imame u{te eden golem problem koi sami ne mo`evme da go re{ime i zatoa 

ako ima mo`nost da barame  pomo{ i od gospodata od Evropskata unija  toa bi go 

napravile, na{ite stanici proizveduvaat BIO gas. I toa BIO gas so sodr`ina 

na metan gas okolu 87%, toa zna~i deka e perfektno gorivo za bilo {to. Nie ne 

uspeavme da go iskoristime toj BIO gas od finansiski pri~ini i od soodvetna 

tehnika koja ja nemame za sobirawe i koristewe na toj BIO gas. Kako vtora 

rabota {to ja imame postignato i {to mo`eme da ponudime duri i na Evropa e 

filterskata postrojka za otstranuvawe na SO2 i dimna pra{ina od termi~ki 

centrali. Nie uspeavme na na{iot prototip montiran na paren kotel od 5 tona 

na ~as uspeavme da go eleminirame SO2 i dimnata pra{ina nad 99% ili so 

drugi zborovi testot koj go napravivme poka`uva{e deka toa taka e. Jas i mojata 

ekipa koi rabotevme na taa problematika stoevme na vrvot na oxakot cel ~as 

bez da ni se svrti pamet. Toa zna~i deka filterskata postrojka raboti 

besprekorno. I mo`am da ka`am deka na taa filterska postrojka duri se 

za{teduva gorivo od 5% do 8% gorivoto od kotelot so rekuperacija na 

toplinata od dimnite gasovi. Isto taka mo`e da se ka`e deka postrojkata e 

tolku ednostavna {to mo`e da se isplati samo za 6,5 meseci. ]e vi ka`am edna, 

toa dobro e vo na{eto, ne samo vo na{iot mentalitet, tuku jas go gledav i kaj 

Germancite ___, ne se ima poverenie vo inovator. Nie samo ovaa edna 

edinstvena postojka, prototipot {to go izgradivme i tolku, drugo ne uspeavme 

za sega ni edna postojka da izgradime poradi nepoverenie od razno razni 
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strani. Se nadevam kako {to be{e za pro~istitelnite stanici taka }e bide i za 

ovaa inovacija. Se nadevam deka vo idnina }e ja koristime po~esto i }e gradime 

takvi filterski postrojki kade {to se potrebni i kade {to se trujat lu|eto so 

SO2 i dimnata pra{ina.  

 Sega u{te edna{ }e ka`am deka ovoj sobir mnogu mi se dopadna poradi 

toa {to nie imame zaedni~ki zalo`bi so Evropskata unija, imame zaeni~ki 

celi, na{ite granici ili dimnite gasovi ili otpadnite vodi nemaat granici 

tie odat od edna dr`ava vo druga dr`ava i gi zagaduvaat i taka  nie mislam 

deka mnogu pridonesovme dosta mnogu so na{ite mo`nosti da istovremeno 

istra`uvame i ja usovr{uvame na{ata tehnologija kako za pro~istitelni 

stanici, taka i za filterskata postrojka za dimni gasovi. E sega, mo`eme da se 

pofalime deka ovie dva proekti dobija najvisoki nagradi vo svet i toa vo 

Brisel 2001 godina na{ata tehnologija za pro~istitelni stanici dobi zlatna 

medala na 50-tiot me|unaroden saem za inovacii i novi tehnologii. Isto taka 

istata tehnologija ja dobi najgolemata nagrada sponzorirana od Parlamentot na 

Evropskata unija, Vladata na Avstrija i ON toa e Enerxiglob i dobi od 853 

proekti od 109 zemji dobi pobedni~ka nagrada, a vtoriot pronajdok za 

filterska postrojka ovaa godina dobi isto taka nagrada na Enerxiglob vo Praga 

i otvoreno da vi ka`am sme gordi {to mo`eme na svetot da nudime novi i 

eftini i efikasni tehnologii. Blagodaram. 

Radmila [ekerinska:  

 Blagodaram gospodine Popovski za ovaa navistina interesno izlagawe i 

informacii koi {to barem dosega vo Sobranieto ne sme imale prilika da gi 

~ueme, se nadevam deka i va{ata prezentacija }e pottikne drugi vo Makedonija 

deka re{enijata postojat deka treba da se primenat i da se pobaraat 

vistinskite lu|e.  

 Sleden za zbor e Skender Buzaku, a potoa Du{ko Hristov, povelete. 

 Skender Buzaku inaku e ~len na na{iot Nacionalen sovet za 

evrointegracii,  pretstavnik na Islamskata verska zaednica. 

Skender Buzaku:  

 Po~ituvani prisutni, jas se raduvam {to imame edna rasprava kako {to e 

ovaa, posebno koga tuka e po~ituvaniot minister i pretstavnici od Fridrih 

Ebert i mnogu e zna~ajno bidej}i jas doa|am od edna verska institucija kako {to 
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e Islamska verska zaednica vo Republika Makedonija imaj}i predvid deka 

sekoga{ Islamot dava prioritet na ~istotata i za~uvuvaweto na ~istotata na 

~ovekot, mnogu dobro znaeme kakvi odredbi ima Islamot vo vrska so ovie 

pra{awa. Zna~i ja smeta ~istotata kako `ivot i navistina ako nemame ~istota 

nemame ni `ivot, nemame ni dobro zdravje. Toa zna~i i deneska se diskutira na 

me|unaroden plan na ova pra{awe, no i nie tuka vo Makedonija dobro {to gi 

diskutirame ovie pra{awa, no bidej}i se diskutira treba da se ima predvid 

edna rabota {to se diskutira sigurno }e ima problemi zo{to se diskutira kako 

da be{e v red, sigurno nema{e da treba da se diskutira, no sepak dobro e toa 

{to diskutirame za ovie pra{awa. Kako Islamska verska zaednica sekoga{ ja 

pozdravuvame inicijativata za `ivotna sredina odnosno za sadewe na drvjata i 

drugi raboti. Pred izvesno vreme bevme tie {to ja iniciravme ovaa rabota i 

toa {to zapo~na od xamijata Isa Beg i se prodol`i so sadewe na fidani i vo 

drugi zemji. Se raduvame i zadovolni sme so toa {to go pravi Vladata i 

Ministerstvoto za `ivotna sredina, zna~i se raboti vo ovaa sfera, no treba da 

se raboti pove}e, ima rabota, toa {to go spomna gospodinot minister i 

gospodinot Ralf Bergman zna~i deka nekoi pra{awa, nekoi primeri sekoj treba 

da gi vmetneme vo praksa i da gi sprovedeme. Inaku ako tie ostanuvaat samo na 

hartija i nikoga{ ne se sproveduvaat zna~i deka ne ja postignavme celta, ne go 

sprovedovme toa {to treba{e da se sprovede kako gra|ani i kako dr`ava. 

Bidej}i doa|am od eden region sakam da ka`am, kade {to i pominuva rekata 

P~iwa, sakam da istaknam nekolku raboti. Koga bev pomlad pred 15 godini 

mo`ebi, od ovaa reka, sekako mo`am da ka`am deka ~ovek mo`e{e i voda da pie 

slobodno, da ne se zarazi. Vo toa vreme mnogu dobro pamtam deka ima{e mnogu 

ribi. No sega vo ova vreme mnogu e tragi~no koga ja gledame rekata navistina }e 

vidime deka ovaa reka e zagadena mnogu lo{o. Od toj aspekt deka vo ovaa reka 

se pu{taat fekalii nekontrolirano, vo ovaa reka mnogu retko mo`e da vidi 

edna riba, a ne pove}e ribi.  
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04/1.-/OM 

Skender Buzaku: (Prodol`enie) 

Vo ovaa reka, po~nuvaj}i od Kumanovo i ponatamu, zna~i tuka se izlevaat 

razni otpadoci, razni |ubri{ta. I {to prezemavme nie kako dr`ava, [to treba 

da  prevzememe nie kako gra|ani. Ni{to ne prezemavme. No sekoj den ovaa reka 

se zagaduva se pove}e i se pove}e, i ne samo {to se zagaduva na toj na~in se 

zagaduva i `ivotnata sredina i `ivotot na lu|eto i zdravjeto na lu|eto. Zna~i, 

zatoa jas li~no toa go ka`uvam kolku nie kako dr`ava se gri`ime za 

za~uvuvawe na rekite, za planinite kade {to sekoj den se se~at drvja. Zna~i ne 

se gri`ime za toa. Isto taka se slu~uva i opo`aruvawe na {umata, isto taka jas 

kade `iveam  raboti i fabrika OKTA vo sredinata na lu|eto i taa ostava 

posledici sekoj den. Vo odnos na toa mo`am da ka`am deka ovaa fabrika go 

zagaduva ne samo ambientot, tuku i  `ivotot na lu|eto. Ovie raboti treba da gi  

imame vo predvid kako dr`ava bidejki sekoj den se pove}e se zagaduva 

`ivotnata sredina kade {to `iveeme.  

 Dobro bi bilo pove}e da se zalagame. Da zememe eden primer. Dali 

mo`eme da zamislime da gradime nova naselba. Nemame kanalizacija, nemame 

vodovod, a gradime pati{ta vo taa naselba, a nema  vodovod i nema 

kanalizacija, zna~i toa ne{to ne e normalno. Zatoa nie kako Islamska verska 

zaednica i jas kako so svoe li~no mislewe treba da se anga`iram pove}e, da se 

anga`iraat i instituciite na dr`avata ... vo odnos na toa i ako ne se prezemat  

preventivni merki na edukacija i na represija koi se sankcioniraat so zakon, 

zatoa veruvam deka }e se podigne i na{ata svest kako gra|ani i kako dr`ava i 

}e gi usoglasime  na krajot na krai{tata kako {to naglasi gospodin Bergman, 

mo`ebi e docna no veruvam deka ako kako dr`ava Makedonija i kako gra|ani 

rabotime intenzivno, veruvam deka edna populacija, edna dr`ava koja ima 

mnogu malku gra|ani treba da ja postigne celta. Inaku  nema da uspeeme i nema 

da imame ~ista `ivotna sredina i ~ist `ivot. Pove}e nemam. Mnogu vi 
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blagodaram. Utre imame praznik Islamskata verska zaednica e otvorena za 

site tie {to sakaat da ne posetat, i veruvam deka nie kako verska institucija 

sekoga{ sme bile transparentni i  otvoreni vo sekoj aspekt i nie sme tie {to 

treba da i slu`ime na ovaa populacija. Blagodaram. 

Radmila [ekerinska:  

 ^estitki za utre{niot praznik i na vas i na site ostanati  prisutni i na 

onie koi ne sledat od islamska verska ispovest. 

 Zbor za Du{ko Hristov, povelete. 

Du{ko Hristov:  

 Blagodaram. 

 Po~ituvan minister, dragi gosti, po~ituvani pratenici na makedonskata 

parlamentarna zelena lobi grupa, gospodinot Femi Jonuzi dragi prijateli  i 

sorabotnici. 

 Ako politi~arite birat zborovi, nie nevaldiniot sektor, zna~i jas sum 

Du{ko Hristov pretsedatel na Makedonskata parlamentarna zelena lobi grupa 

na organizacii tripati ~etiri balkanski mostovi od Skopje.  Takvi se tri 

organizacii vo regionot vo Albanija so isto ime i prezime, Bugarija i vo Srbija. 

Proaktivni sme dve tri od tie za sega i ~est mi e {to prisustvuvame na ovaa 

javna debata, red e edna{ i javnite instituti, odnosno instituciite da ne 

pokanat nas nevladinite organizacii da se napieme edno kafe tuka. Se 

{eguvam bilo takvi sredbi i porano. No, obi~no  i vladinite organizacii 

sakaat na svoite javni debati i sredbi da bidat zastapeni pretstavnicite na 

instituciite. 

 Jas samo mo`am da spodelam edno viduvawe od pred pet dena vo Brisel.  

Po~na eden pogolem proekt ... se vika kade {to  glavnata to~ka i tema be{e 

deka bez `ivotnata sredina sekako deka nema Evropa. Zna~i, `ivotnata 

sredina e oblast kade {to e  ne e pomalku va`na od drugite temi. Be{e naveden 
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primerot kade {to Hrvatska  vo momentov e so ispolneti nekoi ben~markovi 

tamu koi {to trebalo da gi ispolni, no sekako ima eden pogolem problem vo 

poleto na `ivotnata sredina. Da ne dol`am zo{to ima{e konkretni raboti 

iska`ani tamu. 

 Jas bi sakal da potenciram deka vakvite debati se navistina korisni, no 

u{te pokorisni }e bidat ako be{e i gospodinot Tito Petkovski tuka, 

pretsedatel na Komisijata za ekonomija, vrski i `ivotna sredina kade {to 

nevladinite organizacii i vo taa Komisija mo`e da dadat zna~itelen pridones 

bidej}i  mislam deka vo procenti ne bi iska`alo deka pogolemata ekspertska  

elita vo Makedonija e priklu~ena i raboti vo sklop ili kako povremeno 

uklu~uvawe vo nevladinite organizacii.  Zna~i nevladinite organizacii imaat 

{to da ka`at i da pomognat vo kontekst na podobruvawe na standardite, 

odnosno `ivotnite standardi vo ova pole. Tuka imame zna~itelen del  kako 

organizacija  {to ima napraveno nanazad dva meseca, odnosno tri kade {to go 

izmerivme vkupniot prostor vo mediumite... eve   da vi ka`am eden podatok 

deka 0,67% se izvestuva za ovaa tema, nasproti 5 do 7% kade {to izvestuvaat  

mediumite za kriminal ili ne znam {to. Toa zna~i deka so ovie javni debati 

mo`e da se pottikne i ova. U{te eden podatok koj {to me|u nas i pratenicite 

sme vo Sobranieto i ako otideme na stranicata na Sobranieto na Republika 

Makedonija na site postaveni prateni~ki pra{awa od strana na samite 

pratenici kon Vladata vkupno bea mislam deka bea 264 pra{awa, 0,17% e 

postaveno pra{aweto vo odnos na `ivotna sredina . Toa zna~i deka eve kako 

eden apel, upat da se malku pottikne i ova pra{awe, ne samo vo Sobranieto i 

vo mediumite. Ve}e so odredeni mediumi dogovorivme da napravime edna javna 

debata kade {to site }e bidete pokaneti  normalno, da vidime mediumite 

zo{to ne izvestuvaat, kako mo`e da izvestuvaat, da se izgradi nekoj kodeks na 

izvestuvawe, bidejki ne e temata koj kolku zarabotil. Poleto na `ivotnata 
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sredina kako definicija velime deka ne e kolku }e zaraboti{, tuku kolku }e 

so~uva{. I toa e moto pod koe rabotime i }e treba da rabotime site. Tuka bi 

potenciral deka edna Makedonija vo Balkanskiot region e lider vo mnogu 

raboti me|u koj se formira  prvata parlamentarna zelena lobi grupa vo 

Sobranieto, a potoa se pro{iri vo Albanija, vo Crna Gora pred 10 dena se 

formira i vo Sobranieto na Republika Srbija.  Zna~i, nie kako  Makedonija 

kako Parlament sme ve}e prepoznaen kako dobri inicijatori {to veli i 

gospo|ata Boneva i [ekerinska deka imame dosta na hartija, no praksata ne{to 

drugo ka`uva.  Nie kako nevladini organizacii  go imame toj prakti~en pristap 

da realizirame odredeni aktivnosti, no  tuka ne treba da zastane. Ne bi 

dol`el, tolku.  

Radmila [ekerinska:  

 Blagodaram. 

 Pred da mu dadam zbor na Sa{ko Stojmanovski od grupacijata za za{tita 

na `ivotnata sredina pri Stopanskata komora, }e mi dozvolite nekolku minuti 

jas da go ka`am svoeto mislewe, osobeno poradi ova {to pratenicite kako {to 

be{e spomnato retko govorat na ovaa tema. Koga analizirav i interes na 

mediumi na temi od za{tita  za `ivotna sredina mi padna na um edna sporedba 

so aktuelnata sporedba so grip. Zna~i  epidemijata od grip e opasna po na{eto 

zdravje i so pravo  predizvikuva vnimanie. Ako deneska  diskutiravme za taa 

epidemija ovdeka }e imavme 20 kameri, pratenicite koi moram da gi opravdam, 

bidejki deneska imame i sednica na Sobranieto pa ne mo`at vo dovolen  broj da 

bidat tuka, sigurno mnogu pove}e }e  u~estvuvaa i vo diskusijata, zatoa {to 

imame ~uvstvo deka zdravjeto denes, utre ni e zagrozeno od taa opasnost. Site  

istra`uvawa i site analizi poka`uvaat deka zagaduvaweto ubiva pove}e lu|e 

otkolku gripot.  Me|utoa taa opasnost ne ni izgleda  tolku  emanentna, ne ni 

izgleda tolku vidliva, tolku dene{na i zaradi toa ja   zanemaruvame.  Me|utoa, 
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mislam deka toj trend so tek na vreme }e treba da se menuva, i jas deneska bi  

sakala da spomenam samo tri raboti, tri komentara.  

 Prviot komentar se odnesuva na osnovniot princip na koj {to insistira 

Evropskata unija vo delot na za{tita na `ivotnata sredina. Ako sakame da ja 

za{titime `ivotnata sredina i ako sakame da go za{titime zdravjeto na 

gra|anite, mora da im garantirame  na gra|anite pravo na informacija.  

Industrijata  site nie na nekoj na~in  ja zagaduvame prirodata. Dr`avata i 

dr`avnite institucii sledat kolkavo e toa zagaduvawe. Za da se zgolemi 

odgovornosta od strana na zagaduva~ite i za da se namali zagaduvaweto vo 

krajna linija mnogu e bitno javnosta da znae. Ovdeka be{e spomenat i od strana 

na gospodinot Buzaku problemot so OKTA. Mislam deka toa e  eden tipi~en 

primer kako  i lokalnoto naselenie i site nie prakti~no ne sme celosno 

informirani prvo okolu nivoto na zagaduvawe i vtoro okolu site efekti koe 

{to toa zagaduvawe }e gi ima vrz zdravjeto na site nas. Evropskata unija 

insistira na edna od direktivite za odgovornost koja {to veli zagaduva~ot 

pla}a. Za `al vo Republika Makedonija se u{te toj princip ne go sproveduvame. 

Ako sekoj zagaduva~ znae deka }e mora da go plati toa {to ja zagaduva `ivotnata 

sredina, jas sum  ubedena deka za mnogu kuso vreme }e najdat na~ini kako da go 

namalat zagaduvaweto. Zna~i ovoj primer koj {to ni go ka`a gospodinot 

Popovski e mnogu pozitiven, ama toa  {to e porazitelno e deka vo Republika 

Makedonija nema dovolno zainiteresirani nitu firmi, nitu poedinci  da go 

iskoristat toa za da go namalat zagaduvaweto.  Samo zaradi efektot nare~en 

pari. Zna~i, koga zagaduva~ot vistinski bi pla}al toj bi sfatil deka podobro e 

da investira vo nekakva za{tita otkolku da  pla}ame nie so katastrofalno 

zdravje, so ogromen broj na tipi~ni bolesti koi {to se rezultat na 

zagaduvaweto. Inaku, porazitelen e i  u{te eden drug podatok pretpostavuvam 

Ministerstvoto ima i novi, me|utoa posledniot podatok objaven vo nekoj od 
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planovite  za Kjoto protokolot i negovoto sproveduvawe vo  Makedonija, ja 

stava Makedonija  navistina na previsoko odnosno nisko mesto vo delot na 

zdra~ewa so jaglerod dioksid. Edna Makedonija koja {to velime nema mnogu 

industrija, imame mala ekonomija relativno, slaba ekonomija golema 

nevrabotenost veruvajte nie sme  polo{i od site ostanati zemji  vo regionot so 

isklu~ok na  Bugarija. Zna~i, Bosna e podobra od nas, Albanija e podobra od nas 

i t.n. Nie imame preterano za na{i uslovi visok stepen na emisii na jaglero 

dijoksit spored ekonomijata {to ja imame. I toa e me|u drugoto i zaradi toa {to 

mnogu malku vlo`uvame vo izvorite na energija koi {to ne ja zagaduvaat 

prirodata. Smetam deka ova e pra{awe za koe {to vo Sobranieto pove}e sme 

diskutirale, me|utoa pove}e od aspekt kako da za{tedime pari otkolku kako da 

ja za{titime `ivotnata sredina. I tuka mo`ebi e ulogata eve i na resornata 

komisija i na vas od nevladinite organizacii da se napravi pritosok ovaa tema 

energetika  samo da se gleda niz prizmata kolku toa ~ini, tuku kolku ne ~ini na 

dolg rok, kolku ne ~ini vo smisla na zemjodelski proizvodi koi }e bidat 

zagadeni, vo smisla na zagadena hrana koja {to ja primame i vo smisla na 

zdravje. 

 Vtoriot komentar se odnesuva na obrvrskata koja  e predvidena so 

zakonite, a toa e procenka na vlijanie.  Jas  }e go zamolam i gospodinot Bergman 

vo zavr{noto negovoto obra}awe, da go objasni primerot koj {to go spomnuva vo 

negovite slajdovi na temata planirawe na avtopat. [to sakam da ka`am. Kaj nas 

mislime deka `ivotnata sredina }e ja diskutirame samo toga{ koga }e 

organizirame javna rasprava za `ivotna sredina. Sekoja politi~ka odluka, 

sekoja vtora, da ne bidam tolku izri~ita, sekoja vtora politi~ka odluka na ova 

Sobranie i na Vladata na Republika Makedonija ima nekoja  ekolo{ka 

dimenzija. Mo`e da bide zelena, mo`e da bide crna od ekolo{ki aspekt. 

Me|utoa za `al, nie za ekologijata zboruvame samo koga na tema e ekolo{ki 
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zakon, a koga }e se otvorat nekoi ekonomski pra{awa ekolo{kata tema ja 

zaboravme. Sega }e vi dadam eden primer koj {to velam do sega isto go  

diskutirame samo niz aspekt na pari.  Aktuelna e temata izgradba na avtopati 

preku koncesii. Eve da ne navleguvam i tuka ima ekolo{ki aspekti ama se 

malku posuptilni.  Pra{aweto koe {to do sega go spomnuvavme, a toa e dali 

obikolnicata okolu Skopje }e se pla}a ili ne, dali }e ima patarini ili nema 

da ima patarini, go gledavme do sega samo niz prizmata na pari. Kolku pari }e 

zeme dr`avata, kolku pari }e zeme nekoj koncesioner, i dali toj odnos e fer. 

Mislam deka  ova pra{awe pred se treba da go gledame kako ekolo{ki problem 

broj eden. Smetam deka bi bilo nedopustivo i bi bilo navistina sramota, i 

apeliram do ministerot, sramota e ako dozvolime obikolnicata da vovede 

patarini koi {to }e zna~at povtorno deka site najte{ki kamioni i site 

najte{ki zagaduva~i namesto da odat preku obikolnicata da ni pominuvaat niz 

celo Skopje. I smetam deka zagaduvaweto vo toj slu~aj }e se sozdade kako {to 

se sozdava i deneska vo glavniot Grad }e bide desetkratno, stokratno pogolemo 

od bilo koja cena {to }e ja zememe od bilo koj koncesioner. Zna~i, logikata na 

obikolnicite vo cel svet ne e da zarabotat pari, logikata na obikolnicite e da 

go izvadat soobra}ajot nadvor od gradot.  [tom }e go izvadat soobra}ajot barem 

eden del nadvor od gradot, }e go namalat i zagaduvaweto. Nie i sega Skopje go 

imame kako zakr~en zagaden grad. Nekolku mesta vo Skopje se smetaat za crni 

to~ki za zagaduvaweto. Ako prodol`i ova smetam deka investicijata vo 

obikolnica }e bide propadnata, xabe sme davale  tolku pari za obikolnicata, 

oti samo na kraj nekoj deseti ~ovek }e izvadi }ar. 

 I tretiot i posleden komentar, vo `ivotnata sredina od deneska natamu 

mora da zboruvame za investicii, investicii, investicii. I se drugo }e bide 

pomalku va`no.  I  pogolednav eden navistina seriozno izraboten plan 

Nacionalna  strategija za investicii vo `ivotnata sredina od strana na 
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Vladata, Ministerstvoto i  Avstriskata agencija za sorabotka. Ovie se sigurno 

pomali od toa {to na kraj }e ispadne to~no. Samo za eden od stolbovite 200, 

nad 200 milioni evra koi {to treba dr`avata da gi obezbedi, na strana IPA 

fondovi, na strana drugi.  36 milioni evra spored toj plan bile planirani za 

2010. Gi barav vo Buxetot, mo`ebi na gre{ni mesta gledam ama ne mo`ev da gi 

najdam.  Ubedena  sum deka nitu vo 2009 investiravme 24 milioni evra vo  

`ivotnata sredina, nitu vo 2010 }e investirame 36 milioni, i so toa samo si ja 

odlagame makata. Oti toa zna~i deka vo 2011 treba  100 da najdeme milioni 

evra, {to e navistina te{ko. Pri toa ovie investicii se samo investicii od 

centralniot Buxet, samo za sproveduvawe na direktivata za voda ovoj 

materijal veli deka po op{tinite }e treba da se obezbedat dopolnitelni 3-14 

milioni. Za izgradba na novi sistemi za voda za piewe u{te 13, a za 

prioritetni proekti vo delot na otpadni vodi sekoj proekt e 35 miliona, 12-14 

ogromni, ogromni sumi. Zna~i, do kolku ne sme podgotveni ovie pari da gi 

obezbedime iako tie se navistina golemi sumi za Republika Makedonija, toga{ 

site zakoni ni pa|aat vo voda. Ako ne sme podgotveni da investirame, ako 

Evropskata unija investira iljada milijardi evra, vo slednite 20 godini samo 

vo energetika za da go smeni  energetskoto proizvodstvo od elektrani na 

jaglerod vo drugi izvori po zdravi, pomalku {to ja zagaduvaat prirodata, toga{ 

ako nie ne mislime barem malku da go sledime ~ekorot, mislam deka sekoja 

godina na{eto zdravje }e bide se polo{o i bez grip i so grip. Na{ata `ivotna 

sredina }e bide pozagadena, a ovie debati ve}e nema da imaat nikakva poenta. 

Taka da se nadevam vo sledniot period nie kako pratenici malku pottiknati od 

vakvite informacii i dobri sugestii od gra|anskiot sektor deka }e bideme 

mnogu poaktivni i }e barame proektite i zakonite navistina da imaat zelen 

pe~at pred nie da im go dademe sobraniskiot. Blagodaram na vnimanieto, 

Sa{ko Stojmanovski. 
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Sa{ko Stojmanovski: 

 Po~ituvana gospo|o [ekerinska, po~ituvan  gospodin minister... 

 Najprvo sakam da se zablagodaram za pokanata na  ovaa javna diskusija i 

javna rasprava. Pokanata ja dobiv preku Stopanska komora na Republika 

Makedonija od gospo|ica Qubica Nuri i bi imal {to da izjavam vo vrska so 

politikite za unapreduvawe na `ivotnata sredina vo Republika Makedonija. 

       
05/1.-  /ED 

 
Sa{o Stojmanovski: (prodol`enie) 
 
 Za mene, da ka`eme, mo`am da ka`am deka sum bil od dvete strani, ne sum 

bil od strana na politi~arite se negde do 87-88-89 godina dodeka bev vo 

Sojuzot na socijalisti~ka mladina na Makedonija toga{, potoa sum od stranata 

na Socijal demokratskiot sojuz na Makedonija, bidej}i rabotev vo nevladiniot 

sektor vo eden period, a sega sum vo stopanstvoto kade {to e biznis sektorot i 

kaj {to mislam deka e najbitniot element od site tri, zatoa {to ako 

stopanstvoto ne e aktivno, ako nema sredstva, ova {to go zborime ovdeka mo`e 

vo voda da padne. Bitno e da ka`am deka Makedonija so potpi{uvaweto na 

dogovorot za asocijativno ~lenstvo, se soglasi site tie evropski direktivi da 

gi usvojuva i da gi primenuva. Se nadevam deka nabrgu }e go dobieme datumot za 

pregovori, jas sum optimist. So toa, na{ite {ansi }e bidat u{te pogolemi. 

Direktivite od Evropskata unija treba da se prifatat vo Makedonija, me|utoa 

site na{i karakteristiki se lokalni, isto taka, morame da gi vgradime. Ovdeka 

se pretstavnicite od Ministerstvoto za `ivotna sredina, gledam dosta od niv 

i mislam deka delot od ovaa diskusija se odnesuva i na niv da bidat aktivni za 

nekoi na{i sledni ~ekori.  

Najbitna rabota za site nas e deka site zakonski i podzakonski akti vo 

idnina treba da se baziraat na principot na decentralizacija. Zna~i, nie kako 

dr`ava, administracijata {to e dr`avna, ne e mo}na da odgovori na site 

barawa na sekoj gra|anin --- nekoi da ka`eme vo s.Miravci. Zna~i, politikata 

na decentralizacija e bitna i vo ovaa ---, bidej}i toj {to e lokalen, po 

op{tinite, si go znaat biznis sektorot, si go znaat nevladiniot sektor i znaat 

kako da sorabotuvaat i da gi re{avaat problemite od ovaa oblast. Zakonskata 
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legislativa, zna~i, morame da ja naso~ime vo toj pravec ako sakame da imame 

efikasnost. Golem broj na zakoni se doneseni, na primer, integriranite 

ekolo{ki dozvoli se na toj na~in ima A i B dozvoli kade {to ima nekoe nivo na 

decentralizacija. Me|utoa, vo idnina za site drugi zakonski i podzakonski akti 

povrzani so `ivotnata sredina, treba mislam deka toj princip u{te pove}e da 

se primenuva. Bi sakal da istaknam deka vo Makedonija mnogu malku imame 

obnovlivi izvori na energija. Toa e sfera koja {to treba da raboti na se 

pove}e, ima ve}e nekoi po~etoci od privatni kompanii, ima od strana na 

ministerstvoto aktivnosti, ima i nekoi konkretni proekti, me|utoa, treba 

mnogu pogolema energija da naso~ime vo ovoj pravec. Za ovaa namena, 

definitivno Republika Makedonija treba da oddeluva mnogu pove}e pari od 

buxetot. Ovaa godina stavkata na buxet, jas, ne sum bidej}i ne sum razgleduval, 

me|utoa, stavkata na buxet treba od godina vo godina vo odnos na --- izvori na 

energija da raste.  

Jas imav mo`nost kako del od stopanstvoto da imam nekoi direktni 

kontakti so nekoi firmi od stranstvo, so cel da gi donesam tie firmi, da 

po~nat da bidat aktivni vo Republika Makedonija. Dosega site tie kontakti, za 

`al, ne se uspe{ni. Ne se uspe{ni bidej}i Republika Makedonija e mala kako 

pazar, mala kako --- interes, mnogu negativni faktori od toj aspekt. Me|utoa, 

ako imame edna pogolema i zaedni~ka akcija, mislam deka rezultatot mo`e da 

bide mnogu podobar. Ona {to e bitno vo ovaa sfera, bi sakal da istaknam deka 

energetskata efikasnost vo mnogu }e pridonese za unapreduvawe na `ivotnata 

sredina. Najgolemite industriski kapaciteti {to se vo Republika Makedonija 

tro{at ogromno koli~estvo na energija za koja {to pak treba ...se vlo{uva 

sostojbata so `ivotnata sredina vo Republika Makedonija.  

Proektite vo ovaa sfera, se da ka`eme, prioritet vo Republika 

Makedonija. Akcioniot plan za taa rabota, jas u~estvuvav li~no vo edno 

istra`uvawe na TAM-BAS programata za...od Evropskata banka za obnova i 

razvoj, da uvidime kakvi se potrebite na stopanstvoto vo odnos na energetskata 

efikasnost. Site firmi, bukvalno site firmi so koi {to kontaktirav bea 

zaintresirani za taa rabota. Za toa napravivme eden kratok izve{taj. 

Izve{tajot otide do London. O~ekuvame nekoi sredstva da se odobrat za taa 

rabota.  
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Druga rabota {to e bitno, se spomnaa ogromni investicii. ----- me raduva 

vo ---- spomna gospo|ata [ekerinska, vo odnos na Izve{tajot na avstriskata 

agencija za razvoj. Toa se stvarno ogromni brojki vo sferata na `ivotnata 

sredina. Me|utoa, nie kako Republika Makedonija, da ne ostaneme samo da 

ka`eme, kako korisnici, tuku vo celava ovaa rabota moja zalo`ba e da bideme i 

u~esnici. Zna~i, da se donese dali uredba, dali protokol, dali odluka na 

Vlada, za site tie golemi proekti kade {to ima ogromni sumi, obvrzno da ima 

makedonski partner, odnosno makedonska kompanija kade {to }e ima in`eneri, 

kade {to }e ima stru~ni lica koja {to }e bide partner i koja {to }e u~estvuva 

vo sproveduvaweto na tie raboti. Dosega od moeto li~no iskustvo, nie sekoga{ 

sme na opa{kata, tro{kite ni gi ostavaat na nas, iako imame i stru~nost imame 

i lu|e, me|utoa, nemame nekoj koncept zaedni~ki kako dr`ava toa da go 

ostvarime. I, ona {to e isto, da ka`eme golema slabost vo Republika 

Makedonija e nedostatok na merni instrumenti. Zna~i, ovaa oblast mora da se 

sledi. Za da se sledi morate da imate meren instrument. Ako sakate da 

izmerite temperatura, treba da ima termometar. Takvi ima instrumenti... mora. 

Ovdeka ja gledam gospo|a Magdalena od Tehno lab za koja {to znam deka ima 

instrumenti, i ona, jas bi ja povikal da ni ja ka`e sostojbata vo taa oblast vo 

Republika Makedonija, bidej}i ima najdobri informacii. Vo toj sektor mora da 

imame pove}e kompanii, da se razvie i konkurencija i da se razvie kvalitet vo 

taa sfera.  

I, ona {to e------vo odnos na......,a {to ne go spomnav, a zborev za 

decentralizacijata, zna~i, onaa javnata sfera, kampawata, informativniot 

sistem {to treba da bide za gra|anite, mora da bide na pogolemo nivo. Jas toa 

go imam zabele`ano li~no vo Amerika, za frlawe limenka, kaznata e 1000 

dolari. Me|utoa, na avtopat vozite, na sekoi da ka`eme neznam kilometri, ima 

natpisi, pi{uva za frlawe na limenka od vozilo 1000 dolari. Koga odite na 

pla`a, tolkavi natpisi deka e zabraneto piewe alkohol, deka e zabraneto 

frlawe otpadoci, tolkavi natpisi. Za `al, vo Makedonija treba mnogu da se 

raboti i na javnata svest, i na informativniot sistem. Koga }e go 

decentralizirame toa, na nivo na op{tina, pa na mesna zaednica, pa tie 

lokalnite lu|e na mesnata zaednica, e toga{ mo`e da gi kontrolirame tablite. 

Jas vo Ohrid sum primetil tabli, me|utoa, posle odreden period tablite ili se 
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skr{eni, ili se {krtnati, ili natpisite ne se ~itaat itn. Toa se zna~i, niza 

nekoi slabosti koi {to treba kako dr`ava da gi regulirame. Toa se regulira so 

pomo{ na Ministerstvoto za `ivotna sredina, koja {to treba da predlo`i 

merki i so pomo{ na op{tinite koi {to tie merki treba da u~estvuvaat i da gi 

sproveduvaat odnosno na najdolnoto nivo prema mesnite zaednici. Za sega 

tolku od mene. Blagodaram na vnimanieto. 

 

Radmila [ekerinska: 

 Blagodaram, gospodinot Kenan Hasipi, isto taka ~len na Nacionalniot 

sovet i pratenik vo Sobranieto i e prijaven za diskusija, posle toa Jadranka 

Arizankovska, isto taka od Stopanskata komora. 

Hasan Hasipi: 

 Blagodaram gospo|o pretsedatel. 

 Po~ituvani gosti, po~ituvani kolegi, po~ituvani pretstavnici na 

nevladiniot sektor, 

 Yvonoto ve}e uka`uva deka po~nuva sednicata.  

Me|utoa, vo ovoj moment pobitno e ova. Ovde {to go raspravame, bidej}i 

po mene na poleto na na{iot anga`man za za{tita na `ivotnata sredina kako 

politi~ari e golema edinica.  

Nie zakonite sakale, ili nej}ele, morame da gi nosime, bidej}i sakame da 

bideme del od evropskoto semejstvo. I, normalno treba da legislativata da ja 

usoglasuvame vo toj pravec. Me|utoa, se drugo {to mo`eme da napravime za `al, 

ili ne sme go napravile, ili ne sme imale dovolno vreme da go napravime toa. 

Za sre}a, tuka e i nevladiniot sektor, tuka se lu|e so li~ni ambicii, tuka se 

lu|e koi {to imaat iskustvo na ova pole, pa sopstveni obidi ne{to pravat za da 

ja podobrime sostojbata vo sferata na `ivotnata sredina.  

Me|utoa, jas nema mnogu da dol`am. Vo prviot del malku }e imam eden 

globalen osvrt. 

Prvo, ako se napravat site analizi, se ona {to se pravi vo svetot vo 

sferata na za{titata na `ivotnata sredina, moram da napomenam deka 

nezavisno {to nie na toa skalilo {to go ka`a pretsedatelkata, vo emisija na 

jaglen dioksid sme negde visoko. Fakt e deka vo svetot najgolemite zagaduva~i 

na `ivotnata sredina se zemjite visoko razvieni industriski zemji, so visoka 
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tehnologija. Taa luda trka kon profit svetot go vodi vo kataklizma. Ova 

globalnoto zatopluvawe, vo najgolema mera se dol`i na golemata trka za 

profit i ne dovolno vnimanie za sevo ona {to se emitira vo eterot. I, kako 

{tetni gasovi, kako zagaduva~i, itn.  

Vtora rabota, gledaj}i ja strategijata na Evropskata unija na ovoj plan. 

Toa e se vo red. Me|utoa, ne e samo Evropskata unija zagaduva~ na `ivotnata 

sredina. Ova pra{awe e od globalni razmeri i svesni sme deka po ova pra{awe 

ima ogromni nesoglasuvawa pome|u ~lenkite na Evropskata unija, Soedinetite 

Amerikanski dr`avi i zemjite koi {to --- silno napred vo novite tehnologii 

koi {to voop{to ne vnimavaat na toa kolku i kako ja zagaduvaat `ivotnata 

sredina. Toa e eden globalen problem i za `al, jas }e progovoram za ne{to koe 

{to site go znaeme, me|utoa, se razbira od objektivni pri~ini mnogu zemji vo 

svetot toa ne sakaat da go potenciraat. Retko nao|am podatok, kolkavo e 

vlijanieto na nuklearnata tehnologija vo zagaduvaweto, bidej}i tie direktno 

vlijaat na ~ovekovoto zdravje. Koristeweto na nuklearnata tehnologija 

proizveduva nuklearen otpad. Toj otpad nekade treba da se skladira, a toj 

otpad e visoko {teten za ~ovekovoto zdravje, ne vo momentot na skladiraweto, 

tuku i so decenii ----.  

Vo toj del mol~e{kum, ne se mnogu rasprava po svetskite institucii, 

verovatno od pri~ini koi {to na site ni se poznati, i tehnologijata na 

genetskiot in`enering koj osven pozitivnite raboti e potencijalna atomska 

bomba po zdravjeto na ~ovekot i po `ivotnite sredini. Nie znaeme se {to mo`e 

da se proizvede, kakvi se proizvodi proizleguvaat od toa koi {to se direktno 

{tetni po ~ovekovoto zdravje, a koi {to ete, nekako me|u redovi nekade se 

napomenuva, me|utoa dovolno ne se obrnuva vnimanie. Ona {to go rekov, {to 

sakav da go ka`am, vo globalni ramki. Preneseno na nivo na Makedonija, dve 

klu~ni raboti se bitni. 

Prvo, ne niskata svest. Jas ne veruvam deka ima ~ovek koj {to ne e svesen 

deka ne treba da frli hartija ili konzerva na avtopat, ili {i{e, neli 

plasti~no ja ispil vodata i go otvora prozorecot pa go frlil, tuku nemawe na 

dovolna ekolo{ka kultura. Ne mislewe deka so trueweto na `ivotnata sredina, 

toj ne samo sebe, na site im pravi problemi. I, toa pra{awe e krupno, toa 

pra{awe mo`e da go re{i nevladiniot sektor, mediumite i normalno 
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politi~arite so potenciraweto na problemot i so postojano potsetuvawe i 

edukacija na naselenieto deka toa e {tetno. Iljada pati ako treba }e se 

povtori, }e se koristat site mo`ni sredstva za toa da se potsetuva. Inaku, ona 

{to go dobivme kako podatok e zastra{uva~ki. 0,67% se obrabotuvaat tie temi 

vo mediumite za razlika od toj koj kogo ubil, ili koj kogo, nekoj napravil 

kriminal. I, toa e dobro da se potseti, bidej}i i toa e {tetno po dr`avata, 

me|utoa, ako sakame da izgradime visoka ekolo{ka svest, morame prioritetot 

da go preneseme na poleto na informiraweto, bidej}i toa ne bara mnogu 

sredstva, a mo`ebi ima pogolem efekt od vlo`uvawe na golemi sredstva.  

Vtora rabota. Nekoi raboti gi pravi siroma{tijata. Visokite tehnologii 

vo za{titata na `ivotnata sredina imaat i visoka cena. Me|utoa, vo 

Makedonija se evidentni dve raboti, koi po mene se mnogu opasni.  

Prvata rabota e, {to nie nekoga{ za privlekuvawe na stranski 

investicii, ne vnimavame mnogu kolku stranskiot investitor }e vlijae vo tekot 

na proizvodstvoto da ja za{titi `ivotnata sredina. Imame primeri kade {to 

pravat ne{to {to vo sopstvenite zemji toj investitor ne bi go pravel. Toa e 

fakt. Zemja ~lenka na Evropskata unija, investira vo Republika Makedonija, 

bez primena na instrumentarium za za{tita na `ivotnata sredina. Normalno, 

nie sme siroma{na dr`ava, sakame da privle~eme investitori, ne sakame so 

site da vlezeme vo konflikt, me|utoa morame na toa pole da imame strategija. 

Gospodine, ti ako saka{ da vlo`uva{, osnovno e da se po~ituvaat site propisi 

na Evropskata unija, vie vo krajna linija ste ~lenka na Evropskata unija i na 

toa pole }e ja za{tituvate `ivotnata sredina i nema da ja zagaduvate vo 

ramkite na mo`nostite, se razbira. Nema apsolutna za{tita, bidej}i ne mo`e 

da se napravi apsolutno neispu{tawe na emisija na gasovi i {tetni materii. 

Me|utoa, toa mo`e da se reducira na nivo koe {to bi ovozmo`ilo optimalen 

ambient da imame zdrava `ivotnata sredina. Inaku, ovoj prostor {to go imame 

vozdu{en, e takov {to trpi ogromni..., da ne se zanesuvame deka so mali emisii 

}e napravime golema {teta. Ne, mali emisii so samata priroda gi regulira i 

tuka nema golema {tetnost. Problemot {to toa tie emisii se ogromni i ve}e ne 

e mo`no vo ramkite na dr`eweto na prirodniot balans da se toa za{titi i 

zatoa gi imame ovie globalni klimatski promeni koi {to se zastra{uva~ki i 

koi {to ako prodol`at posle neli dogovorot ---- neli se podgotvuva eden nov 
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dogovor ako na toa pole ne se napravi, toa }e bide op{ta kataklizma, bidej}i 

posledicite mo`at da bidat seriozni.  

U{te ne{to bi sakal da napomenam. Pri izgraduvawe na novi kapaciteti, 

pri koristeweto na modelite za za{tita na `ivotnata sredina. Nekako kaj nas 

e moda deka se {to e od nadvor, e dobro i kvalitetno. Gospodinot Popovski 

mnogu fino re~e: Nie imame -----, imame vnatre{en potencijal. Mnogu poeftin, 

lu|e koi {to dobivale nagradi nadvor. A koi {to nie ne znam od koi pri~ini 

nedovolno gi anga`irame ili nedovolno gi respektirame. So toa nie taa suma 

bi ja prepolovile. Nikoj ne bi ni pomognal pove}e otkolku nie samite sebe. I, 

niedna nadvore{na tehnologija ne mo`e da bide poeftina od na{ata, dokolku 

na{ata se poka`ala kvalitetna i uspe{na. Ako se vo pra{awe sueti. Da gi 

trgneme nastrana. Tie lu|e ni se potrebni so svoeto znaewe, so svoeto iskustvo, 

so ona {to go napravile vo `ivotot, zo{to svedoci sme deka na sekoj ~ekor 

imame divi deponii. Svedoci sme deka imame golem broj na op{tini kade {to 

se pravi kanalizacija bez filterski stanici. Ne se filtriraat otpadnite 

vodi. Tie se dopolnitelen izvor na zaraza. Dopolnitelen izvor za zagaduvawe 

na `ivotnata sredina. Pieme apsolutno ne~ista voda, a ve}e imame tehnologija 

na bio filtri na pro~istuvawe na ovie substanci koi {to pretpostavuvam ne 

ko{taat mnogu, a se mnogu korisni, a ne tro{at ni energija. A, nie vo ramkite na 

svetskata borba za za{tita na `ivotnata sredina stoi i eden podatok, 

pretsedatelkata go ima pred sebe, deka proektot e da se napravi 20% za{tita 

na energija i da se nao|aat alternativni izvori na energija. Fakti~ki nie 

imame modeli na za{tita na `ivotnata sredina so tie bio modeli so koi kako 

{to, eve, dobiv nov podatok ne tro{i ni kilovat elektri~na energija. A, za da 

se proizvede taa energija mora{ da koristi{ osven voda, se koristat i nekoi 

drugi resursi koi ja zagaduvaat `ivotnata sredina. Da ne spomnuvam za 

nuklearnata tehnologija ili za termoelektranite int. Zna~i, ne{to mo`eme da 

napravime, so na{i sopstveni sili, so na{i sopstveni sredstva i so masovna 

edukacija na naselenieto deka se {to }e padne od raka na zemja, na po~va, mo`e 

na nekoj na~in da ja zagadi i po~vata, i zemjata i vozduhot, i vodata i na toj 

na~in indirektno da vlijae i na zdravjeto na lu|eto. Jas imav tolku. Vi 

blagodaram na vnimanieto. Se izvinuvam mo`e malku odol`iv---- 

Radmila [ekerinska: 
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 Blagodaram. 

 Gospo|a Arizankovska od Stopanskata komora i Ana Lazarevska od 

Ma{inskiot fakultet.  

Jadranka Arizankovska: 

 Dobar den na site.  

 Ve pozdravuvam vo imeto na Stopanskata komora na Makedonija. 

 Jas sum Jadranka Arizankovska. Inaku sum dolgo vreme involvirana vo 

delot na impementirawe da ka`eme ili zapoznavawe na kompaniite so 

evropskite programi. I, ne bi sakala da dol`am, vo toj del bi sakala da ka`am, 

posebno zatoa {to i na nekoj na~in ~ustvuvame kako Stopanska komora deka toa 

ni e zada~a pred stopanstvoto da prezentirame {to se mo`nosti postojat, za da 

mo`at da gi implementiraat site ovie elementi za koi zboruvavme deka 

ko{taat mnogu. Me|utoa, na{ata cel e da gi zapoznaeme deka kompaniite pred 

se, imaat na raspolagawe i evropski fondovi koi mo`at da gi koristat tokmu 

vo implementiraweto na ovie delovi. Za taa cel imame odli~na sorabotka so 

Ministerstvoto za ekologija kako Stopanska komora i mislam deka ve}e  dosta 

napravivme vo toj del, delumno zapoznavawe na kompaniite {to se im e 

dostapno ve}e na koristewe vo ramkite na evropskite fondovi.  

 

06/1.-  /MP 
 

Jadranka Arizankovska: (Prodol`enie) 

 I tuka bi sakala da ka`am iako voobi~aeno jas zboruvam pred 

kompaniite, sega imam drug tip na slu{ateli, me|utoa tuka e gospodinot Joti koj 

isto taka veruvam bil prisuten na del od na{ite obuki ili edukativni, 

informativni kampawi. Sakam da ka`am deka Makedonija ve}e ima pristap do 

programata za konkurentnost, inovativnost koja vo sebe sodr`i podprograma 

koja e nare~ena ekvinovacii koja mnogu lesno mo`e da se iskoristi od strana i 

na nevladinite organizacii i na samite kompanii vo podobruvawe na pristapot 

odnosno podobruvawe na nivnite sistemi soglasno za{tita na `ivotnata 

sredina. Ponatamu voveduvawe na razli~ni pro~istitelni ili reciklira~ki 

fazi vo proizvodstvoto koi }e doprinesat za pomal otpad. Isto taka bi sakala 

da ka`am deka stopanstvoto e spremno preku razli~ni programi kako {to e 

programata koja zaedno so Ministerstvoto za ekologija vo momentov vleguvame 
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za po~ista industrija, programite od IPA kako {to se programata za pograni~na 

sorabotka koja isto taka voglavno tretira programi za koi mo`e da se aplicira 

na proekti vo delot kade {to op{tinite mo`at da apliciraat na proekti za 

za{tita na nivnata `ivotna sredina, pre~istitelni stanici, reciklira~ki 

oddeli itn. Pokraj toa postojat i drugi programi kako {to e FP 7 programata. 

Dr`avata vo toj del napravi dosta dosega za da mo`e da im ovozmo`i i na 

nevladinite organizacii i na kompaniite i na op{tinite da imaat pristap do 

ovie sredstva. Vsu{nost poentata mi e da apeliram {to pove}e da se koristat 

ovie sredstva i da se aplicira pove}e na programi. Zna~i ne mo`eme stalno da 

ka`eme deka dr`avata ni e kriva zatoa {to ne e. Site od nas, sekoj 

individualno vo svoite segmenti posebno stopanstvoto, na{ata zada~a e i 

mislam deka uspevame so toa da go zapoznaeme stopanstvoto {to se im e 

dostapno i deka mnogu brzo }e vidime efekti vo realizirawe na razni proekti 

koi tokmu }e pridonesat vo ovoj del na za{tita na `ivotnata sredina. 

Spomnavme tuka deka alternativnata energija odnosno inteligentnata energija 

isto taka e predizvik za Makedonija i mislam deka Makedonija od strana na 

Evropskata unija e videna kako zemja koja {to mo`e da implementira mnogu 

proekti pred se zatoa {to vo toj del postoi programa nare~ena inteligentna 

energija vo ramki povtorno na programata za konkurentnost i inovativnost za 

koja Makedonija treba naskoro da dobie pristap i isto taka tie sredstva treba 

da se koristat. Tuka e i FP 7 programata posebno za istra`uva~ite i 

inovatorite dostapna programa so ogromni sredstva od strana na Evropskata 

unija koi mo`e da gi pottiknat site tie razvoi. 

I od tret aspekt sakam da ka`am u{te edna rabota a toa e poddr{ka 

zna~i stopanstvoto bi sakalo da go vidi implementiraweto na Kjoto protokolot 

zatoa {to toa pred se dokolku se implementira do kraj od strana na 

Makedonija, pred se toa za niv bi zna~elo i finansiska dobivka zatoa {to 

razmenata na tie kreditni poeni bi doprinela i za pogolema svesnost na 

kompaniite za za{tita na `ivotnata sredina, implementirawe na site ovie 

sistemi za za{tita. Blagodaram.  

Radmila [ekerinska: 

Blagodaram. 
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Sega imame u{te dvajca prijaveni. Tuka }e ja zatvoram posle niv 

diskusijata i }e im dadam {ansa i na ministerot i na gospodinot Bergman za 

zavr{ni izlagawa. Ana Lazarevska i posleden toa e prijaven Magdalena 

Trajkovska Trpevska.  

Ana Lazarevska: 

Prvo bi sakala da se zablagodaram na Fondacijata Fridrih Ebert {to go 

organizira{e ovoj sobir i da se izvinam {to malku zakasniv, imav prethodno 

nastava taka da ednostavno ne mo`ev da prisustvuvam na dve mesta vo isto 

vreme. 

Nakratko }e se osvrnam na toa {to v~era isto vo ramki na neformalna 

sredba bevme pokaneti da go izlo`ime kako na{e mnenie vo Kancelarijata na 

Fridrih Ebert fondacijata i da go iskoristam ovoj moment da povikam na 

realizacija ili aktiven priod kon re{avawe na tie na{i problemi koi {to gi 

prepoznavme. Moeto viduvawe be{e deka i seu{te stojam na toa }e mi bide 

drago ako voop{to i dobijam poddr{ka od ovoj sobir tuka i po{iroko i idejata 

se prenese ponatamu da povtorno se potrudime da go reaktivirame Fondot za 

`ivotna sredina odnosno da se naso~at sredstvata koi {to se sobiraat od 

danocite ili taksite kako {to se popularno nare~eni i da se naso~at tie 

danoci samo vo realizacija na proekti povrzani so za{tita na `ivotnata 

sredina. Jas mislam deka toa vo mnogu bi pomognalo na industrijata so toa {to 

onie sredstva koi tie bi gi vratile na dr`avata vo forma na danok bi im bile 

povtorno vrateni za reinvestirawe vo proekti za za{tita na `ivotnata 

sredina i nivno ____ so evropskite direktivi, zna~i nivno usoglasuvawe i 

zadovoluvawe na kriteriumskite so evropskite direktivi, a od druga strana 

na{ata dr`ava e obavezna da gi zapazuva i da gi sledi i da gi implementira vo 

na{eto zakonodavstvo odnosno industrijata da mora da odgovori na tie barawa. 

Toa e prvoto moe viduvawe. 

Vtoro, drago mi e {to vo auditoriumot ima{e povik na pokanuvawe na 

na{i eksperti vo realizacija na proekti koi {to }e bidat nositeli makedonski 

entiteti zatoa {to eve ja koristam ovaa prilika da ka`am deka na nivo na 

Evropskata unija vo oblasta vo koja {to jas li~no sum zainteresirana a toa e 

menaxirawe so otpad. Se formira grupa koja {to treba da gi doraboti i da 

napravi modifikacija i dousoglasuvawe na odredbite koi {to se odnesuvaat na 



 01/37.- 

menaxirawe so otpad osobeno so deponiite, nivnoto zatvorawe i novi lokacii 

kade {to treba da se otvorat deponii. Kako del od taa grupa na eksperti bev 

pokaneta od Univerzitetot _____ da se vklu~am vo nivnata rabota bidej}i kako 

stipendist na _____ imav mo`nost da u~estvuvam vo proekti koi {to bea 

direktno istra`uva~ki no i aplikativni povrzani so ovaa oblast. Zna~i edna 

od opciite koi {to be{e pobarano tamu, nie kako kontakt li~nosti tuka da 

ka`eme dali Makedonija e spremna so poddr{ka od Vladata ili so poddr{ka od 

lokalnata samouprava da dade nekoja od na{ite kapaciteti, dali se raboti za 

laboratorija, dali se raboti za eksperimental sajd, vo ovoj slu~aj bi mo`ela da 

bide nekoja od na{ite deponii ili onie lokacii koi }e se spremat da stanat 

sanitarni deponii vo soglasnost so evropskite direktivi i da toa se ostvari 

kako formalna dozvola i da nie bideme vklu~eni vo edna takva pogolema {ema. 

Ja koristam ovaa prilika i do Ministerstvoto za `ivotna sredina i do gradot 

Skopje ili do bilo koja od tie regionalni deponii koi {to se planirani vo 

ramki na na{iot plan ili strategija za menaxirawe so otpad da se prijavat 

dali se interesni da nivnata lokacija bide koristena i da bide vklu~ena vo 

edna takva mre`a. I }e go podr`am predlogot na site koi {to prethodno 

uka`ale na taa potreba da i posle ona {to slu{nav od poslednite trojca 

diskutanti da na{ite entiteti vo Makedonija bez ogled dali se raboti za 

privatni ili za javni pretprijatija da se vklu~at {to e mo`no pove}e vo 

fondovite koi {to gi nudi Evropskata unija za pristapni fondovi. Zna~i na toj 

na~in nie ne samo {to gi prevzemame potrebnite obvrski tuku aktivno se 

vklu~uvame i vo dopolnitelen trening na na{i eksperti i stru~waci koi {to 

bi trebalo ponatamu da rabotat so tie kapaciteti. Zna~i najlesno e so kopi 

pejst da iskoristime ne{to {to e primeneto a da toa ne bide _________so 

na{ite potrebi. Sekoja od tie postrojki koi {to }e treba da raboti bez ogled 

dali se raboti, bez ogled dali se raboti za industriska postrojka, dali se 

raboti za pre~istitelni stanici ili samo postrojki za pro~istuvawe na vodi za 

piewe nie morame da nau~ime da rabotime sami zatoa {to nam }e ni bide 

ostaveno toa. A imame kapaciteti i drago mi e {to be{e toa naglaseno, imame 

kapaciteti koi {to rabotat i vo dr`avata a rabotat i nadvor i se spremni da 

pomognat da go vratat svoeto znaewe koi {to bilo investirano vo nekoj period 

od nivniot `ivot na Makedonija. Toa nakratko bi bilo se i vi blagodaram.  
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Radmila [ekerinska: 

Blagodaram. 

Ima zbor Magdalena Trajkovska Trpevska, povelete. 

Magdalena Trajkovska Trpevska: 

 Dobar den na site. 

Po~ituvano pretsedatelstvo, po~ituvani pretstavnici na Fondacijata  

Fridrih Ebert, da se zablagodaram na mo`nosta da prisustvuvam na edna vakov 

sobir. Jas sum Magdalena Trajkoska Trpevska, diplomiran hemiski in`iner sum 

po profesija, inaku sum vo ramkite na ovoj sobir pretstavnik na privatniot 

sektor koj {to raboti vo oblasta na `ivotnata sredina. Zna~i ne sum ni 

politi~ar nitu nevladina organizacija iako nevladinite organizacii se vo 

te{ka sorabotka, sekoga{ sum spremna da diskutiram i da davam podatoci. 

Mene me povika gospodinot Sa{o {to vo momentov i toj e vo ista situacija kako 

mene. Raboti vo privaten sektor {to se bavi so problematika povrzana so 

`ivotna sredina i so za{tita i bezbednosta na zdravjeto. Kako {to znaete tie 

dve sredini `ivotnata i rabotnata sredina se dve raboti i te{ko mo`e da se 

napravi granica, pa ~esto pati imavme tolkuvawe na taa problematika. 

  

/ES  7/1.- 

Magdalena Trajkovska Trpevska: (Prodol`enie) 

 Zna~i, ve}e vi se prestaviv, isto i za gospodinot Ralf Bergman mi ostavi 

vpe~atok raska`uvaj}i ja negovata `ivotna i profesionalna kariera vo ovaa 

oblast.   

Sosema na kratko da ka`am i jas nekolku zbora za mene ne so namera da se 

reklamiram, ne e ni celta na ovoj  sobir  ovde. Zna~i moite po~etoci na 

rabotewe vo oblasta na `ivotna sredina se nekade od 1981 godina, no 

pointenzivno nekade od 1990 godina koga i  vo Makedonija pove}e se razdvi`ija 

rabotite vo ovaa oblast. Rekov deka sum pretstavnik na privatniot sektor 

________ firmata vo koja {to rabotam i koja {to 10 godini raboti kako privaten 

konstalting kompanija no koja {to ima i sopstvena laboratorija za ekolo{ki 

ispituvawa koja {to od minatata godina se akreditira soglasno standardot 

________, za ekolo{ki ispituvawa vo `ivotnata sredina. Poto~no nie sme 

akreditirani samo za devet metodi koi {to se  povrzani so sledewe na 
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emisijata za zagaduva~kite supstanci vo vozduhot. Zna~i onie osnovnite 5, 

pra{inite, cvrsti ~esti~ki so razli~na golemina. Kako ~ovek so bogato 

iskustvo vo ovaa oblast, zna~i ne samo {to sum rabotela na studii, elaborati, 

na aplikacii za ________, sega sum normalno ne sum tolku mnogu mlada, no vo 

pomladi godini direktno sum u~estvala vo monitoringot na emisiite na 

zagaduva~ki supstanci vo ovoj sektor. Taka da imam navistina mnogu da 

zboruvam so toa, no nemam namera da   ve zadr`uvam so podatoci, statistiki. 

Toa mo`e da se dogovorime, ima moe dosie, imam publikuvano golem broj 

trudovi.  

Sega sakam da ka`am samo nekolku zbora kako ~ovek so iskustvo vo ovaa 

oblast. Imeno, fakt e deka sostojbite na `ivotnata sredina vo Republika 

Makedonija mo`ebi ne se taka rozovi. Me|utoa, jas kako nepopraviliv optimist 

vo `ivotot sepak mislam deka rabotite se dvi`at vo Republika Makedonija. 

Toa  e mojot vpe~atok pogotovo vo izminatite 5-6 godini, generalno mo`e i 

pove}e. Li~no smetam deka Ministerstvoto `ivotna sredina i vo  ovoj kontekst 

mo`e da ima najgolem pridones. Zo{to go velam ova. Fakt  e deka vo izminatite 

godini se donesoa golem broj zakoni vo koj se implementirani golem broj 

direktivi povrzani so `ivotnata sredina. Sigurno kako {to re~e i gospo|ata 

[e}erinska zakonot ne zna~i ni{to, mrtvo slovo na hartija,  do kolku toj ne se 

primenuva. Me|utoa i vo odnos na primenata na zakonskata regulativa smetam 

deka ima nekakvo dvi`ewe vo na{ava zemja. ]e ka`am nekolku primeri. Eve na 

primer, Makedonija _________________, mnogu podobro znaat od mene, na{ava 

dr`ava e edna od retkite, edna od vode~kite vo grupata  vo zapadniot Balkan 

koj ve}e ima vtora nacionalna komunikacija za ____________, klimatski 

promeni. Da re~eme ne{to {to go nema Bosna, {to go nema Albanija, Bugarija ne 

sum sigurna, ima ve}e vtora komunikacija. Zna~i toa e edna informacija za 

sostojbite za `ivotnata sredina {to ja znae evropratenikot. Me  za~udi ona 

{to go ka`avte, }e gi proveram kako stru~wak podatocite, navistina iznenadi. 

Navistina me iznenadi podatokot {to go ka`a gospo|ata [e}erinska deka 

Republika Makedonija, samo Bugarija e pred nas, deka mnogu pove}e imame 

zagaduvawe so emisii na CO2, me|utoa va{ite analizi se po edinica BDP.Toa e 

navistina frapatno za mene iako jas gi imam vaka, i vo glava i mo`am da gi 

ka`am podatocite no ne  e toa celta na ovoj sobir, kolku se kilo toni emisii na 
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ekvalencija na CO2 itn., i toa e navistina iznenaduva~ki. Generalen moj stav 

vo odnos na sostojbite so `ivotna sredina vo Republika Makedonija  e, ve}e go 

rekov, rabotive se dvi`at, ka`av nekolku fakti. Evropa znae za nas za vtorata 

nacionalna komunikacija za klimatski promeni so podatoci za emisiite. 

Republika Makedonija  jas imam informacii deka e vedna{ po [vedska vo 

odnos na informaciite godi{ni emisii na zagaduva~ki supstanci vo soglasnost 

__________ na programata i {to ve}e ~etvrt apdejt pravime na  ________ 

inventarot. Vo na{ava dr`ava ve}e po  vtor pat se apdejtira i a`urira i 

nadograduva katastarot na zagaduva~i na vozduhot, vodite i na po~vite ~ii 

rezultati }e bidat dostapni slednata godina. Ova se fakti za koi {to bev 

povikana od gospodinot Sa{o. Od druga strana mojot vpe~atok da re~am kako 

stru~wak vo ovaa oblast deka  ve}e i firmite imaat izvesen presvrt vo odnos 

na odnesuvaweto vo odnos na `ivotnata sredina. Za{to na po~etok gi spomnav 

zakonite. Samoto donesuvawe  na zakonite e ustvari obvrska na firmite. Mojot 

vpe~atok e deka osobeno onie firmi koi {to imaat stranski sopstvenik, bez da 

imaat sankcii vo Inspektoratot samite pokrenuvaat inicijativa za 

izrabotkata na aplikacii, dali na ________. E sega  sum mo`ebi premnogu 

optimista, iako eden kriti~ki ton provejuva{e na celata ovaa sredba,  toa e moj 

vpe~atok, no e navistina moj vpe~atok. Da re~eme ako FENI ima ekolo{ka 

dozvola iako e zagaduva~ se u{te, iako ne znam dali FENI seu{te pla}a za toa 

{to go zagaduva me|utoa toa ministerot }e ka`e, jas ne sum  kompetentna, no ja 

napravi ekolo{kata dozvola i ja  dobi. Cementarnica USJE e isto taka eden od  

pogolemite zagaduva~i, samoinicijativno inicira izrabotka na studija za 

ocenka na vlijanie za  upotreba na alternativni goriva, dali se toa gumi, 

otpadni masla itn. ako da re~eme Mita stil da re~eme potpi{uva godi{en 

dogovor, eve so mojata firma, za sledewe na  emisijata na zagaduva~ki 

supstanci itn. Toa se podatocite, a toa zna~i deka rabotite  se dvi`at.  

Ona {to na krajot bi go ka`ale e toa deka treba razmena na informacii. 

Mislam deka tuka ni e slabata to~ka. Zna~i i zakonodavniot dom i javnosta da 

bidat informirani za toa {to se slu~uva so `ivotnata sredina vo na{ata 

dr`ava po mediumi i po oglasi. Toa e ona {to ni nedostasuva. Da me|utoa ima 

relativno dosta informacii na veb sajtot na Ministerstvoto za `ivotnata 

sredina i ako vo momentot ne ni dadovte zaradi _____  raboti, eve od v~era 
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zav~era ne sum proverila. Zna~i sepak ima informacii, no informaci na 

monitoringot. Me|utoa, nekako da li gi popularizirame tie raboti, dajte toa da 

dopre do obi~niot gra|anin. Preku obi~niot gra|anin  }e dopre i do 

zakonodavniot dom. Toa  e mojata poraka i diskusija vo ovaa oblast. Vi 

blagodaram. 

Radmila [e}erinska:  

 Vi blagodaram.  

 Posledna za zbor e Evdokija Soleva, povelete. 

 Inaku i jas go delev va{eto iznenaduvawe koga ja pro~itav listata na 

emituva~i na CO2 i mene ne mi be{e jasno kako Republika Makedonija ~ija {to 

industrija samo delumno raboti deneska. Za `al, na{ata industrija prvo e 

prili~no neefikasna  toa e nagolemiot problem i vtoro energijata koja {to ja 

sozdavame e energija e od izvori koi {to sozdavaat CO2. i ednistvenata 

postrojka koja mo`e{e da vlijae Negotino e preskapa, pa ne se koristi i seto 

toa sozdava navistina golemi problemi. Ako ve}e zboruvame za energetska 

efikasnost dovolno e samo da vlezete vo razli~ni javni institucii, }e vidite 

deka kaj  eden del od niv greeweto e preslabo imame, pa se grejat dopolnitelno, 

a vo nekoi drugi institicii kako {to na primer vo Sobranieto  }e vlezete vo 

kancelarii i vo sred zima postojano se otvoreni prozorcite, {to e ogromna 

zaguba na energija, apsolutno energetski neefikasno i ne bi mo`ela da go 

dozvoli ni edna  Germanija, a toa kaj nas se slu~uva.  

 

Evdokija Soleva:  

 Jas sum Evdokija Soleva hemiski in`iner, dolgi godini rabotev vo 

Alkaloid kako direktor na _______________. Gi  sprovedov  site kako voditel na 

proektot upravuvawe so ekologija so kvalitet vo Alkaliod i kako koordinator 

na toj proekt go dobiv prviot sertifikat na Republika Makedonija  za 

ekologija, upravuvawe so ekologija po ___ 14001. I toga{ bev prva, prviot 

sertifikat, duri i pred Bugarija. Bidej}i be{e spomnata i Bugarija sega i 

bevme viknati kako stru~waci  vo Bugarskata Stopanska Komora da objasnime 

kako sme go napravile toa, zatoa {to toga{ be{e toa mnogu nejasno. Inaku 

napi{av dve knigi za Upravuvawe so kvalitet _____ i Upravuvawe so ekologija 

_________. Apropo iska`uvawata na site ovie konsultanti  i diskutanti ne bi 
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sakala da dol`am, zatoa {to vremeto e gledam pominato ve}e. Sakav kako 

konsultant bidej}i jas se nao|am od edna strana kako gra|anin od za{tita na 

`ivotnata sredina, od druga strana kako partner  so firmite za koi sum 

rabotela kako ekolo{ki menaxer i od treta strana vrzana so Vladata, bi 

sakala da iznesam nekoi pote{kotii {to naiduvame nie kako konsultanti ili 

kako gra|ani. Sepak bi rekla deka Ministerstvoto za ekologija e glavno vo 

predvi`uvawe na site raboti. ne bi sakala da re~am deka ne pravi  ni{to no 

smetam deka mnogu sporo  go vr{at odredeni raboti. Zo{to?  Ako  vi ka`am deka 

od protokolot na Kjoto slu{am 5 do 12, treba ova, treba ova. Ako vo `ivotot i 

vo privaten i vo slu`ben i vo politika se se odviva po otprilika po moe 

mislewe, po ________ krug, _________, planiraj, izraboti, ~ek proveri i popravi.  

 

08.- /OM 

Evdokija Soleva: 

Kaj nas seto toa od Ministerstvoto i od Vladata, sepak ne mo`am da 

ka`am deka e ovaa Vlada da ne sfati  pogre{no deka sum protiv nejzinoto 

rabotewe, apoliti~ki sum raspolo`ena i  ne sum ~len na ni edna partija. 

Smetam deka prvo koga }e se po~nuva od ministerstvata, se menuvaat 

ministrite kako rakavici po nekoj klu~  partiski. Ajde i toa da go goltneme, da 

re~eme taka treba. Vo red. Ekipata barem koja raboti od ministerot, vtoriot 

~ovek pa nadole bi trebalo da bide konstantna, so edno odredeno znaewe, so 

edukacija vo tekot na godinite i so odredeni pratewa na  zakonodavstva na 

Evropskata unija. Nie mislam deka i ministerot da me izvini, ne znam {to e po 

kvalifikacija no nemam ni{to protiv. Taka da smetam deka Ministestvoto 

treba da bide  kapo di tutu kapi na se. Bidejki se po~nuva i zavr{uva ottamu.  

Ako nie, povtorno ka`am plen ... nie go imame plen. Zna~i planirame. Da to~no  

planirame, }e pravime ova, }e pravime ona, }e pravime zakoni vaka i onaka.  

Tuka nekade zavr{uvaat rabotite. Zo{to? Zatoa {to nema educiran kadar, Ne 

raboti educiran  kadar so ekologija, so upravuvawe na  ekologija vo Makedonija. 

Novinarite ne pi{uvaat, spomnavte, ne znaat. Vo minsiterstvata ne  postojat 
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odredeni ekipi stru~ni koi }e bidat zadol`eni za ne{to {to treba da 

napravat. Ministerot e toj {to treba da  napravi ~ek. Da vidam do  kaj mi e 

rabotava {to sum ja planiral, sum ja potpi{al. Vo 2009 godina 2010 treba 10 

firmi da napravat ekolo{ki menaxment. Da planirame, pravime davame 

pravime pari ili od pores }e gi motivirame firmite, na ovaa nema{tija sega 

ako nema od kade pari, ako nekoj vovede ekolo{ki menaxment vo firmata, }e go 

nagradam ili }e mu dadam pofalnica. Mora da ima motivacija. 

Vtoro, od procentot na porezi {to gi davaat, sega ne mo`am jas da solam 

pamet toa si e pak  vladina politika da se odvojat sredstva za voveduvawe i 

implementirawe na tie standardi. Zatoa {to ramka  nikoj menaxer od 

fabrikite ne e u~en {to e ekologija, {to se  aspekti, {to e zagaduvawe, {to 

treba da napravam, ili trebe vakva  stanica pro~istitelna, ili treba gasovodi.  

Zna~i, sekoj menaxer }e  ka`e ovie pet firmi vo 2009 godina }e napravat 

ekolo{ki menaxment, toa e ramkata. I so 14  iljadi ili ramkata  ekolo{ki... 

[to rekovme  integrirani dozvoli ekolo{ki }e ja navedat firmata da upravuva 

so ekologija, da se upoznae so site akspekti i so toa }e ja za{titi `ivotnata 

sredina i nema da bide Republika Makedonija vo onie firmi na opa{kata.  

Zatoa kako {to rekoa kolegite imame kadar, imame obu~eni lu|e, imame 

sposobni lu|e  koi {to mo`at toa da go sprovedat. Zo{to pak vikam 

Ministerstvoto. Ministerstvoto koga bara edukacija od stranstvo ili nekoja 

pomo{ za ekologija sekoga{ e na prvata lestvica, tuka negde, jas 10 godini 

slu{am edukatori  ... i so 9 iljadi i so 14 iljadi i doa|am vo situacija da mu 

ka`am na ~ovekot nie sme na sedmata skala, dajte ne{to ka`ete ni pogore. 

Zatoa {to samoto Ministerstvo tie lu|e {to baraat, baraat obi~ni raboti {to 

ne gi znaat. 

Vtoro, treba da se odvojat pari da se planira za {koli za decata za 

menaxeri. Polno menaxeri nema poima, on si ima firma mu raboti firmata, 
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nema poima {to treba da napravi ili {to pravi so toa {to istura vo Vardar, ne 

znam {to i go zagaduva sredozemno morskiot sliv. Ministrite, Vladata treba 

da se educira, pratenicite da znaat kako {to slu{aat. Zo{to pak vikam 

Ministerstvoto, Eve, vikate OKTA. Se spomna OKTA. Kolku ima{e pra{ina za 

OKTA.  Lu|eto gi trujat Selata gi trujat. Vodata ja gledaat deka e matna, imaat 

respiratorni problemi, Ministerstvoto se ~udi, odi tamu na inspekcija pa se 

baraat novi dva izvora da se meri, pa da se vidi {to da se napravi. Zo{to? 

Ima{e li ... dozvola OKTA. Ka`uva li vo .. . dozvola deka zagaduva gasovi. Jas 

10 godina  slu{am deka OKTA zagaduva gasovi. Filtri ne stavaat. Ama na OKTA 

i e ka`ano od prethodnite vladi 2% sulfur u mazutot va`i za Makedonija  i za 

drugite... ne va`i i se se matka do sega do 2010 dodeka e obe}ano. Zo{to vo 

Grcija  zagaduva li istata taa OKTA ili ... Ne zagaduva, ne smee ni vo Evropa da 

odnese, a kaj nas mo`e da zagadi. I zo{to se pravea tie cirkusi, po novini po 

vesti, lu|eto {trajkuvaat, ako on ima dozvola. I ako zagaduva }e mu se dade rok 

edna godina , dve godini da go napravi toa i da ne zagaduva.  Zo{to pak vikam 

Ministerstvoto ili prvo op{tinata, onoj gradona~alnikot stopati gi zbira i 

zboruva tamu, a taa treba ekolo{ka dozvola da ja razgleda na op{tinata dali e 

u redu ili ne e uredu.  Site se pravat lud, zbuwen, ne znam,. Zo{to ka`uvam  

Ministerstvoto. Imate li vie ... labaratorija. Nemate. Jas barem ne znam za 

poslednive dve godini. Eve Magdalena ima. Privatniot sektor ima, 

Ministerstvoto nema. Ako jas sum kapo de tuti kapi, i mo`am da proveruvam i 

da ka`uvam i da gi sproveduvam moite zakoni }e mu ka`am  mojata labaratorija 

}e vleze }e go meri i ne mo`e toj da mi filozofira i da mi ka`e vaka e. 

Zakonot e 80  decibeli za zvuk, i vaka }e bide yo-2 e tolku dozvoleno i tolku }e 

mu meram, }e  vidam dali me la`e ili ne me la`e, ne da mi filozofira. Zna~i 

vie nemate akreditirana  labaratorija, nemate aparati.  Eve jas kolku pati 

kako konsultant sakam od Minsterstvoto sakam labaratorijata da odi ja smetam 
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kako neutralna i deka da bide pravilna. Nema odredeni aparati, nema 

odredeni instrumenti, se u~ea nekoi vraboteni za ekologija so [vetskata 

vlada se u~ea nekoi vraboteni  za ekologija, se smeni vladata zavr{i rabotata, 

otidoa lu|eto, si otidoa {ve|anite, nema labaratorija. E zatoa e 

Ministerstvoto zna~i.  

Ako zememe zakonodavstvoto {to treba da ... 

Radmila [ekerinska: 

]e ve zamolam pobrzo da zavr{uvate. Da. 

Evdokija Soleva: 

 Pet godini se nosea zakonite, voda, vozduh, pra{ina ne znam ova ona. 

Zo{to. Nema potreba da izmisluvame topla voda. Idi prepi{i gi  evropskite 

zakoni, previ gi na makedonski jazik i po~ni da gi primenuva{. Nema {to da e 

~eka pet godini. Pet godini ~ekavme da se napravi  zakonskata regulativa. 

Imam planirani celi.  Mora Ministerstvoto da ima politika za ekologija vo 

dr`avata. Planiram vi rekov, 10 firmi od ovie po~nuvam po spisok i gi pravam 

da bidat i gi proveruvam dali se napraveni. Ina~e edukacija i menuvawe svest 

na gra|anite na vrabotenite na site e so obuka, od najmali noze do najgolemi i 

ovie menaxeri rekov, i ministri i vladini slu`benici. Bidejki obukata ja 

menuva svesta }e imame od mali noze decata da znaat za ponataka da imame 

generacii koi }e ja pazat ekologijata i }e vodat smetka za `ivotnata sredina. 

Ne znam  tuka  dali ima od Ministerstvoto za ekologija od kaj Marin Ko~ev, 

zo{to ne e pokanet. Toj napravi mnogu za ozonskata obvivka i dobro e raboti, ne 

e ni{to sme{no, toj ima{e da ka`e nekoi raboti. Rekovte toga{ ne bi imalo 

|ubriwa i vo Isto~na Makedonija zatvoreni kanali za{to se frla se.  Vo 

Zapadna Makedonija vo Ra{~e da ni e ekolo{ki haos, na [ar Planina ise~eni 

{umi i da  ne zboruvam ponatamu za odredeni peralnici {to se otvaraat vo 
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sekoj region. Vo srede Aerodrom ima peralni za koli tri, koi ja zagaduvaat i 

po~vata i gasovite. Blagodaram. 

Radmila [ekerinska: 

 Blagodaram  gospo|o Soleva. 

 Bidejki ve}e e iscrpena  listata za diskusii }e mu dadam zbor prvo na 

ministerot Jakupi, povelete. 

Jakupi:  

 Blagodaram; 

 Jas sega ako mi dozvolite da zaokru`am. 

 Jas imajki go predvid sostavot i nivoto na ovoj auditorium pri mojot 

voveden govor ne sakav da opteretam so konkretnite proekti {to  

Ministerstvoto, Vladata go realizira vo domentot na  realizacijata i 

implementacijata na usvoenite zakoni kade {to fala Bogu  dobro stoime. 

Zna~i, nie vo delot na  investiciite vo `ivotnata sredina proekti ne se  

koncentrirani samo vo Ministerstvoto za `ivotna sredina tie se i vo 

Ministerstvoto za transport i vrski, vo Ministerstvoto za lokalna 

samouprava preku Biroto za me|unaroden razvoj, pa dotaciite koi odat vo 

op{tinite kofinansirawata koi gi imame zaedno so na{ite partneri. Jas so  

zadovolstvo mo`am da ka`am deka eve kako Vlada i kako Ministerstvo 

po~navme da ja gradime prvata  stanica vo Volkovo, 7 vo saraj pomali 

pro~istitelni stanici, ja zaokru`uvame postapkata  za otpo~nuvawe na 

pre~istitelna stanica vo Gevgelija, ve}e se gradat pre~istitelni stanici za 

celiot Bregalni~ki re~en sliv. Prativme aplikacija za Prilep pre~istitelna 

stanica, dvete naredni se za Tetovo i za Bitola kade {to nie sekako vo site 

ovie tri imame na{e u~estvo, na{ del koj {to }e ja dostigneme taa sumata taa 

stojnost koj {to e navedena vo  strategijata  za investicii.  Ve}e imame 

aplikacija za dva regioni, pa aplikacii za integrirano upravuvawe so 
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komunalen otpad, za pet regioni vklu~itelno i Drisla. Privr{uvaat 

postapkite za izdavawe pod koncesii kade {to  vo prvite godini vo konceskiot 

dogovor }e bidat prevideni najgolemite investicii vo ovie regioni, 

rehabilitacija, remedijacija na starite deponii na tie ogromni mali i pomali 

{to gi ima niz celata dr`ava.  Sekako deka vo delot na Kjoto protokolot se 

desetici proekti koi {to izgotvuvame proektni dokumentacii kade {to posle 

izgotvuvawe na tie  proektni dokumentacii }e sledi i transfer na tehnologii 

kade {to e navistina ~ini vo ...  me|utoa  ima interes od industrijata, izdadeni 

se prvite dve ------i ve}e gi podgotvuvame Fenik }e se izgotvi metodologijata za 

pla}awe nadomestokot i deset novi ----- se izdavaat do krajot na mesec 

dekemvri, zna~i }e po~ne primenata na principot zagaduva~ot pla}a. Imame 

odredeni investicii, proekti i na zagadenite industriski `e{ki to~ki. Ne 

mo`am da se pofalam za Sektorot priroda, me|utoa, i toa e edna vo Agendata na 

Ministerstvoto za `ivotna sredina. Ova sakav da go ka`am {to nekoi od 

govornicite go ka`aa vo domenot na decentralicacijata, zna~i, celata postapka 

za regionalno upravuvawe so komunalen otpad e decentraliziran, nie samo go 

klasificirame, go nabluduvame i im pomagame, tuka moram da go pozdravam i 

u~estvoto {to i golemiot doprinos {to go dava regionalniot centar za ---- 

`ivotnata sredina koj ve}e ima i me|unaroden status u`iva vo na{ata dr`ava. 

 Zna~i, mo`ebi propu{tiv tuka negde, gi imame podneseno, zna~i soglasno 

so Zakonot za javna ~istota nad 20 iljadi kazni koj {to e pak moram da ka`am 

nadle`nost na op{tinite, me|utoa nie kako Vlada ova se --- koi se 

proizveduvaat vo Komitetot za otpad koj {to go rakovodi premierot, se 

vklu~ija i Ministerstvoto za vnatre{ni raboti i site drugi inspektorati, se so 

cel dodeka da vleze vo sistem funkcioniraweto na inspekciskiot nadzor za 

implementirawe na ovoj zakon. Podneseni se krivi~ni prijavi za odredeni 

golemi zagaduva~i. Da ne zboruvam za prekr{o~ni, zasilen e inspekciskiot 

sostav na Ministerstvoto za `ivotna sredina, zna~i, cela ova e edna lepeza na 

aktivnosti koi {to sekako deka treba da se nadopolnuva vo kontinuitet. Jas, 
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blagodaram, ja pozdravuvam ovaa debata. Mnogu se raduvam {to ve}e se pove}e 

vo Agendata na Sobranieto, na Vladata, na drugi vladini, nevladini 

organizacii vo dr`avava, vo Agendata prioritet i se dava na `ivotnata 

sredina. Nie kako ministerstvo sme otvoreni so site na{i kapaciteti da go 

podpomogneme ovoj proces na transparentnost na sorabotka. Intersektorskiot 

pristap e neminoven, nevozmo`no e da se realiziraat politikite pred se kako 

pristap i blagodaram i se nadevam na ~esti vakvi debati kade {to }e mo`eme 

da, eve, bideme i pozitivno i kritikuvani koi {to }e gi primame i koi na nas }e 

ni dadat plasok vo ponatamo{nata rabota. Blagodaram. 

 

Radmila [ekerinska: 

 Blagodaram gospodine Jakupi. 

 Gospodine Bergman, komentari, odgovori 

Bergman Ralf: 

 Vi blagodaram {to sega posle ovaa iscrpna debata mo`am da uka`am na 

nekoi raboti. Veruvam deka koga intenzivno bi zboruval, bi mi trebal cel ~as. 

Me|utoa, }e ka`am samo {to e najglavno i ona {to nema da go spomenam, a {to 

be{e ovde za~nato kako tema, mo`ete da mi se obratite, }e vi gi dadam moite 

vizi karti i }e bideme vo kontakt. Ekologijata e skapa, zaklu~ivme. Toa e tama 

i kaj nas vo Germanija i pra{aweto za parite sekoga{ se postavuva. Na primer, 

Sanksonija -----, rezultat na minatoto na zemjata i kako rezultat na starite 

dolgovi imame fond so 800 milioni evra. Izgradivme takov fond vo visina od 

800 milioni evra, samo za obrabotka na kontaminirani povr{ini koi se u{te ne 

se dekontaminirani. Zna~i, pretpostavete, ovie 800 milioni evra da mo`evme 

da gi koristevme za drugi ne{ta, }e mo`evme mnogu {to da napravime. No, toa 

poka`uva kolku e skapo ako ekologijata ne se zeme predvid onaka kako {to 

treba da se zeme predvid. [to se odnesuva do finansiite, vo ramkite na 

Evropskata unija, sigurno e taka {to }e dobiete pari od strukturnite fondovi 

i za oblasta na ekologijata. Toa za mene e interesno kako politi~ar. Ako to~no 

gledame tuka sme vo konkurencija eden so drug, bidej}i isto~no germanskite 

pokraini dobivaat mnogu pari od ovie fondovi i so priemot na drugi ~lenki vo 

Evropskata unija, ovie od buxet }e se premesti kon istok, kon jugoisto~niot del 

na Evropa. I taka treba da bide, bidej}i znaeme deka taka treba da se odvivaat 
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ne{tata. I ovoj region }e dobie pove}e pari za ovie celi. Me|utoa, nie vo 

Evropskata unija o~ekuvame tie pari da se iskoristat navistina za ekolo{ki 

celi i da se ostvarat kriteriumite na Evropskata unija. Toa e zada~ata koja 

mora nu`no da ja realizirate. Toa ne mo`ete da go izbegnete. Precizno }e se 

gleda dali navistina go pravite toa. 

 Vtorata to~ka be{e sopstveno finansirawe. Na politi~arite im se veli 

deka sekoga{ izmisluvaat novi danoci. No, smetam deka treba da se razmisli 

za danoci. Vo Germanija postojat danoci i taksi. Danoci op{to vleguvaat vo 

buxetot, a dodeka taksite samo za odredeni celi. V~era, so nevladinite 

organizacii dodeka zboruvavme, objasniv deka vo momentov vo Germanija vo 

nekoi pokraini postoi toa a vo Saksonija --- ne postoi, a imeno, za fond za 

koristewe na voda, podzemna i nadzemna, bilo voda za piewe ili za industrija, 

itn. Zna~i, po m3 voda treba da se plati odreden iznos. Na{iot minister za 

finansii saka{e toa da vleze vo op{tiot buxet. Ne, nie rekovme. Ako se vovede 

takov buxet, toga{ samo za odredeni celi, za ~istewe na vodi, na primer, ili za 

gri`a za odr`uvawe na ~istotata na podzemnite vodi. Toga{ smetam deka 

vakvite buxeti se dobri.  

Potoa sledna to~ka ako mo`e da se povrze so avtopati{tata.  

 

EP - 09/1. 

Bergman Rafal: 

 Vo Germanija postoi edna regulativa koja ne e evropska regulativa, a koja 

smetam deka e sepak mo{ne dobra, sekoj {to }e investira vo Germanija na 

primer ako izgradi veternici, ili ako saka da izgradi avtopati{ta, ili 

hemiski postrojki {to i da e, ili pomali objekti, ili stanovi, sekoj mora za ona 

{to }e napravi {teta vo prirodata da plati pari za da ja nadomesti taa {teta 

na prirodata. Toa kaj nas e zakonski utvrdena regulativa. Ovoj nadomest na 

{teta ne se pla}a so pari tuku so aktivnsoti, so merki. Na primer, stari ulici 

koi ne se koristat pove}e da se sredat, ili sreduvawe na podra~jeto okolu 

vodite, zna~i nema da dobiete dozvola ako ne ste razjasnile kako }e gi 

nadomestite {tetite preku aktivnosti vo korist na prirodata. Ako toa ne se 

slu~i nema da dobiete dozvola, toa e integriran del na postapkata za 

dobivawe dozvoli i toa e dobar instrument i dobro se prifa}a i mislam e 
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{teta {to Evropskata unija ne go prezema toj instrument. Nie mora da gi 

podobruvame rabotite {to ne smeeme da pravime, a toa e da postoi konkurencija 

vo smisla na toa da spiralata na ekologijata da odi nanazad. Onie zemji koi 

imaat pomalku merki za ekologija da se vo konkurencija na odnos so nas koi se 

ekolo{ki posilni. Zna~i mislam deka ova mi e poznato i od diskusijata vo 

Germanija. Imame nov zakon za za{tita na prirodata i pokrainite ja imaa 

mo`nosta od sojuzniot zakon za za{tita na prirodata da otklonat vo izvesna 

smisla, da gi namalat standardite so nade` deka stopanstvoto pove}e }e se 

preseli kaj niv. Ova ne smee da zazeme takov trend, posle nekolku nedeli,a 

posebno vo fevruari }e ima sednica kade }e zboruvame za ovie standardi koi 

ne smeat da odat nadolu tuku da odat nagore. [to se odnesuva do, sega da ja 

smenam temata, ovde be{e spomenata, toa e obuki vo vrska so ekolo{kata svest 

i vo vrska so ova postojat pari vo ramkite na Evropskata unija ili UNESKO 

programi, a toa se programi za odr`liv razvoj po~nuvaj}i od gradinkite i od 

u~ili{tata kade mo`at da se koristat ovie sredstva, toa bi bila posebna tema. 

Fondacijata Fridrih Ebert mo`e da se zanimava so ovaa tema, ekolo{ko 

obrazovanie, kako obrazovanie so odr`liv ____. Rekov pet minuti posle 

dvanaeset, no ne sakam da ka`am deka e predocna, no nekoi procesi ve}e se 

nepovratlivi. Zna~i treba da razvieme strategija za prilagoduvawe, da se 

orientirame vo odnos na toa {to klimata ve}e e promeneta. Vo Saksonija ___ 

imame problem so {umarstvoto vo sredno visokite planini kade ima borovi 

{umi, pred 70-80 ____ be{e mo`no ova me|utoa sega so zgolemuvawe na 

temperaturata so taka nare~eniot klima stres ovie borovi {umi gi napa|aat 

{tetnici. Ovie {tetnici, ne znam dali e taka pridonesoa da se uni{tat ovie 

{umi. Ova e povrzano so klimatskata promena, no i so pogre{niot izbor na 

lokaciite za vakvi {umi, zna~i treba da se izrabotat vistinski strategii, 

zna~i pra{aweto koe rastenie kade mo`e da se sadi i koi se vistinskite 

rastenija, pod koi uslovi mo`am da gi sadam, ne samo ekonomskiot aspekt da se 

zeme predvid, tuku i klimatskiot, prilagoduvawe na rastenieto vo tie 

klimatski uslovi, bidej}i rastenieto treba da ima uslovi da se razviva. Tuka 

treba mnogu da se istra`uva, imame mnogu institucii, no sekako ne dovolno. 

Ponatamu, bi sakal da se osvrnam na zborovite na gospo|a  Radmila 

[ekerinska, a toa e zakonot za informirawe vo odnos na `ivotnata sredina vo 
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na{ata pokraina nie imame vakov zakon, informaciite vo vrska so ekologijata 

mora da bide ne{to {to vo sekoj moment }e ni bide dostapno. Jas ova go 

do`iveav li~no, ne sakam da ja kritikuvam Makedonija bidej}i ne ja ni znam 

sostojbata ovde, ne znam {to ima na va{ite internet stranici, me|utoa znam 

deka vo Andaluzija vo [panija, tamu go do`iveav toa, mislam deka super 

rabotat tamu. 70% od nivnata povr{ina e za{titena okolina i tuka 

andiluziskata Vlada se anga`ira{e da privle~e i turisti taka za da poka`e 

deka vo ovoj aspekt e posebno anga`irana i deka taka se jakne turizmot. I na toj 

na~in imaat posebna odgovornost gledano od nivnata gledna to~ka, na nivnata 

geografska polo`ba odat pticite preselnici, vodite isto taka se interesni, vo 

nivniot sistem za informirawe mo`ete da gi dobiete site informacii, {to se 

slu~uva na primer koga prviot {trk }e dojde vo [panija, pa se do momentot koga 

}e ja napu{ti [panija. [to se slu~uva so zagaduvawe na vozduhot itn. Seto toa 

mo`e da se vidi na internet,toa e odli~en na~in na informirawe. Jas sekoga{ 

ja davam taa preporaka da se pogledne toj na~in na informirawe vo [panija. 

Vie spomenavte avtopatot. Procesi na planirawe, bi sakal da ka`am deka vo 

Saksonija __ gradime vo momentot eden avtopat. Tuka go imame najgolemiot 

sloboden prostor za avtopati{ta i toa e bitno da se izgradi, jas kako ekolog 

smetam deka treba da se izgradi toj avtopat. Ekonomijata, zanaetite se tuka i 

turistite, lu|eto {to se bavat so turizam isto taka velat deka treba da se 

izgradi avtopat. Imame dve gra|anski inicijativi koi se zalagaat za i dve koi 

se protiv, koi go kritikuvaat gradeweto na avtopatot. Bidej}i toj }e navleze vo 

pove}e za{titeni okolini, go znaete mo`e FFH -flora, fauna, habidat ili 

flora, fauna i `iveali{ta, zna~i ima regioni koi {to se za{titeni kade 

pticite se za{titeni, potoa ima ramsa oblasti koi se od me|unarodno zna~ewe 

i drugi takvi oblasti koi se za{titeni. Ima lica koi se zasegnati od 

gradeweto na avtopati{tata na primer bukata }e bide problem za niv i zna~i i 

problem e i trajnoto zagaduvawe na okolinata. Zna~i treba da se vklu~at site 

lu|e vklu~itelno i ekolo{kite zdru`enija, {to za mene od gledna to~ka na 

ocena na vlijanieto na `ivotnata sredina e od golemo zna~ewe. Za da ne stojat 

rabotite samo na hartija, bitno e so lu|eto da se diskutira za toa, eventualno 

da se najdat alternativi, na primer, da se prenaso~i avtopatot za stotina 

metri podaleku taka da se rastovari nekoj region. Za mene e bitno ne samo da 
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bidam planer na `ivotnata sredina tuku i menaxer na celiot ovoj proces, toj da 

dojde na vistinsko mesto i vo vistinska nasoka. I zaedno da se re{at 

problemite. Na krajot nema site sekoga{ da bidat zadovolni, no ako site se 

vklu~at vo procesot ne mo`e potoa da se po`ali deka ne bil vklu~en vo 

procesot. I deka na krajot mo`ebi }e najdeme re{enie koe za golemoto 

mnozinstvo }e bide prifatlivo, }e imame avtopat, no takov avtopat koj }e ja 

zagadi `ivotnata sredina {to e mo`no pomalku. I seto toa treba da vleze vo 

procesot na dobivawe dozvoli. Vo ovaa smisla mi pa|a na um ne{to, a toa e 

temata patarina. Kaj nas ne postoi, postoi samo za kamioni, no ne postojat za 

privatnite kamioni, a patarinata se koristi samo za odr`uvawe na ulicite. Za 

mene e bitno i del od parite da se korista za ekologija bidej}i zname deka 

ulicite i koristeweto na ulicite doveduva do zagaduvawe na okolinata, zna~i 

treba da se obe{teti prirodata na nekoj na~in. [to u{te sakav da ka`am, sega 

atomsko ozra~uvawe, nuklearno ozra~uvawe i kaj nas e tema, ne se odnesuva 

samo za Saksonija __ toa e beskraen problem, golem broj na nuklearni materii i 

na zagaduvaweto {to go predizvikuvaat ne e re{eno. Vo Germanija e re~eno 

deka nema da se gradat novi nuklearni  postojki, toa dovede do golema debata 

za energijata, bidej}i site sme sega orientirani kon sozdavawe na postrojki za 

obnovliva energija. Zna~i da zboruvame za fosilnite energetski izvori, kako 

{to se naftata, jaglenot, nie sakame zaedno so lu|eto da planirame, a ne protiv 

naselenieto. No ako ima nedostig na energija i toa e problem, zatoa mora da 

najdeme dijalog i da gi re{ime problemite. I nie imame problem {to 

ekolo{kite temi ne se dobro smesteni vo mediumite, toa e te{ki i kaj nas e 

taka, tie temi se komplikuvani i mediumite ne sakaat kompleksni temi da 

obrabotuvaat. Jas imam problemi koga sakam da go kritikuvam ministerot za 

`ivotna sredina toga{ doa|am vo mediumite, no ne poradi sodr`inata tuku 

pradi kritikata {to ja upatuvam. 

 

       
Sama po sebe. Treba jas pokonstruktivno da zboruvam so ministerot i so 

Vladata. I, ako sakam da zboruvam za tema kako {to e na primer, (ispituvawe) 

ocena na vlijanieto na `ivotnata sredina, na primer, na takvi temi. Bi sakal 

da uka`am na toa deka za prv pat gi imame, sledej}i gi direktivite na 
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Evropskata unija, a toa e strate{ka ocena na vlijanieto na `ivotnata sredina, 

toa e ovaa studija koja {to sega vi ja poka`av pri izgotvuvawe na planovite 

treba da se zemat predvid ocenkata na prostornoto planirawe. Bi sakal da ja 

predadam nekade ovaa statija za da mo`ete da ja poglednete. I, na krajot se 

nadevam deka najgolemiot del od temite gi komentirav. Sega }e poglednam kon -

--------- deka ona {to go po~navme denes, }e go prodol`ime vo slednite godini vo 

forma na ------ ili vo forma na diskusii, za da mo`eme da ja prodlabo~ime ovaa 

tema. I, gospo|a [ekerinska i nejzinite sorabotnici bi sakal da gi pokanam vo 

Sanksonija -----, bidej}i nie sme zemja na obnovlivata energija, gi imame mnogu 

veternici, mnogu bio masi, postrojki, 5km. od mojata ku}a e najgolemata 

postrojka za bio masa vo Germanija. Toa e industriska postrojka koja od gledna 

to~ka na ekologijata e interesna. I, tuka ima postrojka koja raboti na bio masa, 

i taka dobivaat struja, so visok napon itn. i toa e, taka ja dobivaat strujata od 

dr`avata, toa e golem prihod za ova pretprijatie. Imame, Foto voltaj i 

veternici kaj nas imaat golem udel. Me|utoa, ne e se zlatno {to sveti, ne e se 

taka rozovo kako {to izgleda, bidej}i i nie imame problemi koi treba da gi 

re{avame. Bi bilo ubavo da ne posetite i da mo`eme da go prodol`ime ovoj 

razgovor i da imame me{ana delegacija vo koja }e bidat prisutni i nevladinite 

organizacii. Vi blagodaram. 

Radmila [ekerinska: 

 Vi blagodaram mnogu gospodine Bergman, blagodaram i za pokanata }e ni 

bide zadovolstvo i sekako }e bide seriozno i za centralnata vlast izvr{na i 

na zakonodavnata i za nevladiniot i stru~en del od na{ata javnost da u~ime od 

najdobrite.  

 Ako edna Germanija so svojata geografska pozicija mo`at da si dozvoli i 

da i se ispla}a koristewe na primer, son~eva energija, sramota e dr`ava na 

jugot kako Makedonija so golem broj na son~evi denovi, toa se u{te da ne go 

koristi. 

 I, jas, eve se nadevam i apeliram do pratenicite {to se tuka da dadat 

poddr{ka na nekoi amandmani koi {to se naso~eni kon zgolemuvawe na 

investiciite vo odr`livite izvori na energija, se nadevam deka poleka no 

sigurno tie sredstva }e se nao|aat. Napi{av nekolku temi koi se otvorija vo 

diskusijata, ne mo`eme da gi zatvorime vo edna javna rasprava. Pra{aweto na 
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u~estvo vo programite na Evropskata unija za koi {to Nacionalniot sovet se 

dogovori da ima i posebna diskusija. Ovdeka be{e spomnato osobeno programata 

za konkurentnost koja {to komorite ja obrazlagaa i gi informiraa firmite za 

niv, no se u{te mislam deka vo Makedonija ne se dovolen broj na lu|e zapoznati 

i seu{te malku gi koristime. 

 

10/1.-  /MP 
 

Radmila [ekerinska: 

 Postojat i eden del na regionalni programi koi vidovme deka Makedonija 

mnogu malku gi koristi zaradi toa {to tuka konkurirame zaedno so ostanatite. 

Ponatamu, pra{aweto na Fondot za `ivotna sredina i ovie informacii koi 

{to dojdoa od gospodinot Bergman kade odat parite koi {to se nameneti koi 

{to gi zemame kako nekoj tip na odano~uvawe na zagaduva~ite, dali mo`eme da 

najdeme podobar mehanizam tie da odat samo vo `ivotnata sredina, a ne da 

bidat del od op{tata buxetska potro{uva~ka. Se se ova temi na koi {to treba 

da se posvetime i toa ne samo vo javna debata tuku i na komisii resorni vo 

Sobranieto. Nacionalniot sovet na slednata sednica }e usvoi nekoi zaklu~oci, 

me|utoa zaklu~ocite }e bidat na~elni i }e odat vo nasoka deka ni treba malku 

pove}e vnimanie na sekoja od ovie temi poedine~no. Sakam da ve uveram deka 

toa {to deneska bevte prisutni }e ni pomogne sledniot pat da imame u{te 

podobar reprezentativen primerok i debatata da ne bide deka po~nala i 

zavr{ila deneska tuku navistina ova neka bide po~etok na edna normalna 

voobi~aena debata na razli~nite tela od Sobranieto so akademskiot, 

ekspertskiot i gra|anskiot sektor koj {to mnogu pove}e e upaten vo za{titata 

na `ivotnata sredina od najgolemiot del od zakonodavcite. Taka {to vo ime na 

site nas sakam da vi se zablagodaram i na komentarite i na prisustvoto i na 

trpenieto, da se izvinam na onie koi {to ne mo`ea da dobijat u{te edna{ 

{ansa da govorat bidej}i na{ite gosti imaat obvrski. 

Se gledame vo sledna prilika i vi blagodaram na vnimanieto i na 

informaciite. 

 


